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PRETEKLO SOBOTO SO SE ZBRALI ČLANI TOVARNE GOSPODINJSKE OPREME 
GORENJE IN VABLJENI GOSTJE NA ZAKLJUČNI NAGRADNI PRIREDITVI »GO-
RENJE — HAVAJI«, KI JE BILA V VELIKI PROIZVODNI HALI ZA IZDELAVO 
PRALNIH STROJEV. IZŽREBALI SO ZADNJE NAGRAJENCE, RAZVILI SINDI-
KALNI PRAPOR IN IZROČILI PRIZNANJA TER DARILA TISTIM ČLANOM SKUP-
NOSTI, KI DELAJO PRI NJIH DESET LET. VEC O PRIREDITVI »GORENJE ZA 
VAS«, BERITE NA 3. STRANI. — NA FOTOGRAFIJI: PREDSEDNIK OBČINSKEGA 
SINDIKALNEGA SVETA TEODOR JELEN JE RAZIVL SINDIKALNO ZASTAVO. 

Skrb za mlade kmeti jske 
p r o i z v a j a l c e 

2. D E C E M B R A 1968 ZAČNETA ŠOLI ZA MLADE 
KMETIJSKE PROIZVAJALCE V ŠENTILJU I N ŠMART-
N E M OB PAKI . _ 

Delavska univerza Vele-
n j e bo organizirala s po-
m o č j o Teme l jne izobraže-
valne skupnosti Ve l en j e in 
s s trokovnim vodstvom 
Kmet i j ske zadruge Šoštanj 
kmet i j sko šolo v Šenti l ju 
pri Ve len ju in Šmartnem ob 
Paki. 

V programu so predava-
nja iz področ ja ž iv inoreje , 
sadjarstva, pol jedelstva in 
kmet i jskega strojništva. Po-
leg čisto strokovnega dela 

bo nekaj učnih ur posveče-
nih agrarni polit iki in ko-
operac i j i ter prob lemom v 
zvezi z zeml j i ško knj igo in 
katastrom. V šoli se bodo 
slušatelj i spoznali tudi s po-
slovno korespondenco in 
praktičnim računstvom. 

šo la j e namenjena mla-
d im kmet i j sk im proizvajal-
cem s popo lno in nepopol-
no osemletko ter kooperan-
tom. Pouk bo v osnovni šoli 
v Šent i l ju in v osemletki v 

Šmartnem ob Paki in bo 
trajal 3 mesece, 3-krat te-
densko v popoldanskih in 
večernih urah. 

Prijave sprejema delav-
ska univerza v Velenju, obe 
omenjeni osnovni šoli ter 
kmetijska zadruga v Šošta-
nju in svojih ekspoziturah, 
do 25. novembra tega leta. 

šo lan je bo brezplačno, 
ker ga financira Teme l jna 
izobraževalna skupnost na 
iniciativo Skupščine občine 
Velenje . 

Delavska univerza 
Ve len je 

N A L O G E S Z D L 
V PRIPRAVAH NA VOLITVE 

Pa j k Velenje 
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V predlaganih ustavnih spremembah v zve-
zi z volilnim sistemom se vloga SZDL bistve-
no širi. Socialistični zvezi, kot ustavnemu či-
nitelju se ne pripisuje več samo vloga sploš-
nega nosilca predvolilne politične aktivnosti, 
ampak se ji daje pravica temeljnega nosilca 
kandidacijskega postopka. S tem Socialistič-
na zveza postaja dejansko najširša tribuna, 
v kateri občani in delovni ljudje uresniču-
jejo svoje interese pri volitvah in to na de-
mokratičen, organiziran in javen način. S 
tem Socialistična zveza prevzema tudi dolo-
čeno odgovornost pred družbo, da bo v skla-
du z interesi delovnih ljudi in potrebami 
družbe predlagala v predstavniška telesa naj-
bolj ustrezne ljudi. 

Splošno politično razpoloženje in prizade-
vanje družbe, sta usmerjena v odločnejše 
uveljavljanje samoupravnosti na vseh po-

GLASILO SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNEGA LJUDSTVA ODCINE VELENJE dročjih. To potrjujejo med ostalim zadnji 
dokumenti naših političnih vodstev in ustav-
ne spremembe. Zato je razumljivo, da so pre-
cejšnja pričakovanja po še doslednejšem 
uveljavljanju neposredne demokracije, po hi-
trejšem odpravljanju različnih etatističnih 
ostankov, tako v družbeno-političnem kot v 
gospodarskem sistemu in po vsestranski re-
alizaciji družbene in gospodarske reforme. V 
veliki meri je realizacija teh pričakovanj od-
visna od kakovosti, sposobnosti in zrelosti 
predstavniških teles. Novoizvoljene skupšči-
ne se bodo zato znašle pred zahtevnimi in 
marsikdaj tudi kompliciranimi nalogami. 

Volitve so pomembne tudi s stališča med-
narodne situacije. Priča smo ponovnemu 
uveljavljanju najbolj grobih načel in metod, 
tipičnih za stalinizem. Jugoslavija je dežela, 
ki lahko pokaže in dokaže prednosti socializ-
ma kot političnega sistema in gospodarskih 
odnosov, ki hitro razvijajo visoko produktiv-
no gospodarstvo. 

Vloga Socialistične zveze ne bi smela biti 
omejena zgolj na postopke kandidiranja, am-
pak bi se morala pojaviti tudi kot nosilec po-
litičnega volilnega programa, ki naj bi ob 
pretresu o dosedanjem delu skupščin postal 
osnovna vsebina vseh volilnih razgovorov. V 
takšnem volilnem dokumentu, ki naj bi iz-
hajal iz doseženih rezultatov, na katere često 
pozabljamo, bi se moralo jasno opredeliti, 
kaj Socialistična zveza kot instrument obča-
nov in nosilka celotne politične aktivnosti pri-
čakuje in naroča volilnim telesom, da izvršijo 
v prihodnjem mandatnem obdobju. Ti volilni 
programi naj bi bili politična osnova Socia-
listične zveze v predvolilni dejavnosti. Volilci 
in občani naj bi se z njimi seznanjali tako, 
da bi vedeli, zakaj se zavzema Socialistična 
zveza. Na predkandidacijskih zborih pa bi 
jih občani in volilci dopolnjevali, spreminjali 
in sprejemali. Postati bi morali širok odgo-
vor, ki bo izražal njihove interese in zahteve. 

N A Z A D N J I S E J I K O M I T E J A O B Č I N S K E K O N F E R E N C E Z K S V 

V E L E N J U , K I J E B I L A 23. O K T O B R A , S O S P R E J E L I V Z V E Z O 

K O M U N I S T O V 5 M L A D I H I Z V E L E N J S K E G I M N A Z I J E . - U S T A -

N O V I L I P A S O T U D I S T A L N I A K T I V Z K S , K I B O N A G I M N A Z I J I 

Z D R U Ž E V A L P R O F E S O R J E I N D I J A K E , Č L A N E Z V E Z E K O M U -

N I S T O V . 

DOSLEDNEJE 
DRUŽBENE 

SPOŠTOVATI 
DOGOVORE 

Zadnjo sejo komiteja občinske konference ZKS v Velenju je vodil politični sekretar Kristian 
Hrastel, ki je uvodoma tudi povedal nekaj mnenj in predlogov k tezam za izdelavo slovenskega 
razvojnega načrta. Zato je bila osrednja točka razprave na tej seji, razgovor o tezah idejno-
političnih osnov za izdelavo programa družbenoekonomskega razvoja Slovenije, s posebnim po-

udarkom na komunalni sistem in odnose med republiko in zvezo. 

Več kot dve uri je trajal raz-
govor, razpravljale! pa so se 
predvsem zavzemali za to, da 
bi na vseh nivojih bolj spošto-
vali in izvajali družbene dogo-
vore. Nadalje so menili, da bo 
morala komuna dobiti večjo 
materialno osnovo, če hočemo, 
da bo lahko samoupravni me-
hanizem bolj učinkovito delo-
val. Pri tem je bilo slišati tudi 
mnenje, da bi kazalo sedanji 
razdrobljeni komunalni sistem 
ponekod združiti in tako zago-
toviti ekonomičnejše osnovne 
pravice, ki izhajajo iz raznih 
predpisov. 

Lojze Napotnik je povedal, 
da imamo kar 168 zveznih pred-
pisov o odgovornosti, tem pa 
sledijo še tisti, ki so jih spre-
jeli v republikah, občini in de-
lovnih organizacijah. Pri tolik-
šnem številu uzakonjenih do-
ločil pa še vedno lahko ugotav-
ljamo, da slabo spoštujemo zla-
sti družbene dogovore. Ko je 
govoril o pomoči nezadostno 
razvitim področjem, je pri tem 
omenil, da bi morali pri dolgo-
ročnejših naložbah v te prede-
le, zahtevati račun potrošnje 
in ugotoviti racionalnost. 

2e v komuni ne izvajamo 
dosledno samoupravnih dogo-
vorov, je povedal inž. Ludvik 
Mali, in zahtevamo predpise ta-
krat, ko jih na posameznem 
področju rabimo. Neupošteva-
nje pa se širi vseskozi do zve-
ze. Zato stvari večkrat slabo 
rešujemo. 

Inž. Peter Krapež je podprl 
pravilnost pravice do samostoj-
nega razvoja naroda, ki je za-
stopan tudi v tezah. Povedal pa 
je, da imamo tudi v Sloveniji 
nezadostno razvita področja, k i 
nimajo dovoljne materialne 
podlage za financiranje dekla-
riranih potreb. Zato meni da 
bi kazalo nekatere vire potroš-
nje združiti in vodenje centra-
lizirati (kot primer je navedel 
financiranje drugostopenjskega 
šolstva, slovenske nacionalne ' 
kulture in umetnosti). Takšna 
dejanja pa po njegovem mne-
nju ne bi bila etatistična, ker 
bi lahko tudi iz centra izvoljeni 
samoupravni organi, ob upošte-
vanju družbenih dogovorov, 
določili kaj bomo naredili. 

Jože Melanšek je dejal, da se 
, samouprava v krajevnih skup-
nostih uspešno razvija, ker od-
loča manjše število ljudi, ki 
vedo kaj rabijo, kaj lahko na-
redijo z družbenimi sredstvi in 
koliko morajo prispevati sami. 
Zato meni, da bi morali te iz-
kušnje razširiti tudi naprej. 

Ko razpravljamo o perspek-
tivnem razvojnem načrtu Slo-
venije, je med drugim dej;jl 
Ivo Jamnikar, moramo govoriti 
o ekonomskem in zakonitem 
sistemu, ki ga je potrebno utr-
diti. To je po njegovem mne-
nju osnovna zahteva, ki bo utr-
dila dobro začrtan program. 
Ivo Jamnikar je tudi povedal, 
da imamo še vedno preveč ko-

mun, zato je tudi več različnih 
rešitev za stvari, ki bi morale 
biti vsem skupne. Osnovna raz-
merja morajo biti določena v 
republiki, s tem pa nikakor ne 
kršimo demokratičnosti in sa-
moupravljanje. Slovenija je 
majhna in ne bi smelo biti to-
likšnih odstopanj. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Tako opredeljena vsebina predvolilne ak-
tivnosti pa bo prav gotovo tudi prispevala k 
večji odgovornosti odbornikov in poslancev 
pred Socialistično zvezo in občani. Socialistič-
na zveza in občani pa bodo imeli možnost 
presojati, kako se njihov odbornik oziroma 
poslanec zavzema v predstavniškem telesu za 
uresničitev sprejetih nalog in stališč. 

Ob vseh teh nalogah Socialistična zveza ne 
more mimo nekaterih kadrovskih aspektov. 
Pri tem bi morali upoštevati tudi sprejeta 
stališča o kadrovski politiki v tezah Socia-
listične zveze in v resoluciji IX. plenuma Zve-
ze komunistov Jugoslavije, ki zlasti poudar-
jajo, da mora postati kreiranje kadrovske 
politike stvar delovnih ljudi in občanov v de-
lovnih organizacijah in družbeno-političnih 
skupnostih, organiziranih v družbeno-politič-
nih organizacijah, sestavni del njihovih samo-
upravnih pravic. Kadrovska politika mora po-
stati javna, ne pa zadeva ozkih krogov ljudi, 
grup in poedincev. Osnovna merila in krite-
riji za zbor osebnosti morajo biti predvsem 
njihova sposobnost, strokovna kvaliteta, pro-
gresivni koncepti in zavzetost za samouprav-
ljanje in uresničitev družbene in gospodarske 
reforme. Osebnost odbornika in poslanca in 
njihovo ravnanje postajajo vedno bolj de-
ležni kritične presoje občanov in volilcev. Pri 
zbiranju kandidatov bo pomemben njihov 
ugled, ki so si ga ustvarili z delom in druž-
beno zavestjo, prav tako pa tudi zaupanje, ki 
ga uživajo med občani in v svojih kolektivih. 
Socialistična zveza naj bi se torej zavzela za 
takšne ljudi, ki bodo zavestno pripravljeni 
prevzeti odgovornost za svoje delo v pred-
stavniških telesih pred svojimi volilnimi te-
lesi in javnostjo in ki bodo tudi pripravljeni 
delati v Socialistični zvezi kot javni družbeni 
delavci ter se kot taki zavzemati za uresni-
čevanje politike, sprejete v predstavniških 
telesih. Socialistična zveza se bo morala 
upreti kakršnimkoli poskusom, da bi se 
uveljavljali ljudje z demagogijo ali z interesi, 
ki nimajo nič skupnega s socialističnimi pri-
zadevanji. 

Naloge, ki stoje pred Socialistično zvezo v 
prihodnjem obdobju ob pripravah na skup-
ščinske volitve v letu 1969, so torej bistveno 
zahtevnejše kot so bile pri vseh dosedanjih 
volitvah. Vse te naloge pa bo Socialistična 
zveza lahko uresničila le ob vsesplošni pod-
pori vseh družbeno-političnih činiteljev, pred-
vsem pa ob podpori in vsestranski aktivnosti 
vseh članov SZDL. Dosledno izvajanje vseh 
demokratično sprejetih stališč in načel bo 
tako še bolj utrdilo naš sistem samouprav-
ljanja in potrdilo pravilnost poti v gradnji 
samoupravnega socializma. 

Sekretar 
občinske konference SZDL Velenje 

JOŽE VEBER 

1. novembra bomo na grobove na-
ših najdražjih spet položili cvetje 
in prižgali svečke. Spomnili se jih 
bomo s spoštovanjem in bili z njimi 
oh njihovih gomilah. 

Borčevske organizacije pa bodo 
pri spominskih obeležjih iz svetlih 
dni naše socialistične revolucije 
priredile žalne svečanosti. 1. no-
vembra bodo koinemoracije: ob 
8. uri pri spominski plošči v Pesju, 
ob S,30 pri plošči v Skalah, ob 9. uri 
pri spomeniku na Partizanski cesti 
v Velenju, ob 9,30 pri spomeniku na 
starem pokopališču v Velenju in̂  
ob 10. uri pri grobnici na šoštanj-
skem pokopališču. 

Grobnica padlim borcem na Velenjskem 
pokopališču 
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D R U Š T V E N A A K T I V N O S T V O B Č I N I V E L E N J E 

DINARJEV NA LETO ZA 
DRUŠTVENO DEJAVNOST 

DOSLEDNEJE SPOŠTOVATI 
DRUŽBENE DOGOVORE 

V ANKETI, KI JO JE IZVEDLA KOMISIJA ZA DRUŠTVENO DEJAVNOST PRI OB-
ČINSKI KONFERENCI SZDL, SO UGOTAVLJALI TUDI GMOTNO STANJE DRUŠTEV. ZA-
TO BOMO V TEM ČETRTEM NADALJEVANJU OPISOVANJA NEKATERIH UGOTOVITEV 
IZ ANKETE, PISALI O FINANČNIH SREDSTVIH, DRUŠTVENIH PROSTORIH IN REK-

VIZITIH. 

Leta 1966 je 41 anketiranih 
društev porabilo 669.299 di-
narjev (skoraj 67 milijonov 
starih dinarjev). Ko so prera-
čunali koliko denarja odpade 
na enega aktivnega člana, se 
je znesek, ki je na prvi pogled 
kar precejšen, občutno zman j-
šal in pride v enem letu na 
aktivnega člana 147 dinarjev. 

Anketirana društva pa so 
tudi vprašali kolikšna finanč-
na sredstva rabijo za nemo-
teno delo. Sešteti zneski v 
odgovorih so pokazali, da bi 
vseh 37 društev rabilo 1,220.000 
dinarjev (122 milijonov starih 
dinarjev). Od tega bi rabili 
502.163 dinarjev za društveno 
dejavnost, ostalo pa za vzdr-
ževanje zgradb. 

V anketi je takole obrazlo-
ženo mnenje o porabljenih 
sredstvih: »Vsa društva ved-
no tarnajo, da ni finančnih 
sredstev. Pri tem naenkrat 
ugotovimo, da je samo 37 an-
ketiranih društev v enem letu 
porabilo okroglo 67 milijonov 
starih dinarjev, kar je precej 
denarja. Poleg tega moramo 
vedeti, da je ta ocena potro-
šenih sredstev v letu 1966 še 
prenizka, saj se je nekaj iz-
datkov izgubilo oziroma ni re-
gistriranih. K j e so potem še 
izdatki tistih društev, ki jih z 
našo anketo nismo zajeli! 

Vsekakor lahko torej z go-
tovostjo trdimo, da so bila v 
letu 1966 (in tako gotovo tudi 
v letu 1967 in v bodoče) po-
rabljena ogromna finančna 
sredstva. Ob tem pa se nam 
nujno mora pojaviti nekaj 
vprašanj: 

G Ali uspehi na področju 
društvene dejavnosti odtehta-
jo porabljena finančna sred-
stva? 

# K j e so anketirana dru-
štva sploh uspela zbrati to-
likšna finančna sredstva? 

Q Ali je tistim, ki ta sred-
stva dajejo, bilo znano, koliko 
bo vseh teh sredstev v celotni 
občini odteklo v različna dru-
štva? 

Takih in podobnih vprašanj 
je gotovo še veliko. Skušali bi 
pa pov .'dati nekaj misli ob 
navede : h treh. 

O terr, ali so uspehi na po-
dročju društvene dejavnosti 
odtehta i porabljena finančna 
sredstv.;, smo delno dobili od-
govor ob podatkih o delu dru-
štev. 

PORABLJENA 
SREDSTVA 

NEKONTROLIRANO 
TROSIJO 

Dalje ima tako financiranje 
verjetno še eno šibko točko: 
če neko društvo uspe dobiti, 
denimo, v šestih podjetjih po 
100 tisoč starih dinarjev, je to 
kar lep kapital, ki že omogo-
ča solidno aktivnost društva. 
Toda društvo — spet predpo-
stavljamo — je s tem denar-
jem nesmotrno gospodarilo in 
ga tako rekoč zapravilo. No-
beno od šestih podjeti j se ne 
zanima, kaj se je za tisti de-
nar, ki ga je dalo, naredilo, 
ker je to pač premajhna vso-
ta, da bi se gospodarske orga-
nizacije vprašale, kako so jo 
v društvu obrnili, ln tako 
društvu ni treba pred nobe-
nim forumom odgovarjati za 
porabljena sredstva, oziroma 
mu ni treba odgovarjati za-
radi nesmotrnega gospodarje-
nja. 

Precej ^drugačno pesem bi 
verjetno slišali, če bi isto 
društvo dobilo skupaj vseh 
600 tisoč starih dinarjev od 
enega samega podjetja (ali od 
drugega organa). Zakaj bi bi-
lo znano, da je društvo dobilo 
precej sredstev (prej je vsako 
podjetje zase mislilo, da je 
društvo dobilo le 100 tisoč sta-
rih dinarjev). In zdaj bi se 
podjetje, ki je dalo vseh 600 
tisoč dinarjev, veliko prej 
vprašalo, kaj je društvo na-
redilo s tem denarjem: 

kakšno je delo, kakšni so 
uspehi, in kako je društvo 
gospodarilo? 

Pri tem pa skoraj upamo 
trditi, da bi bilo tisto podjetje 
na istem. Skupaj bi dalo to 
(ali pa bi dalo po obrokih, a 
bi že na začetku vedela — 
podjetje in društvo — koliko 
bo dalo), kar sicer daje »po 
kapljicah«. 

Iz vsega dosedanjega je ver-
jetno dovolj jasno, da bi bilo 
potrebno naš način financira-, 
nja nekoliko izpolniti v naka-
zanem smislu. 

— Drugo vprašanje se bo 
verjetno zdelo vsakomur 
opravičeno. Dejansko je čud-
no, kje so anketirana društva 
uspela nabrati toliko denarja. 

Razlaga skoraj ne more biti 
drugačna kot ta, da so ta 
sredstva zbrana po kapljicah, 
oziroma še bolje rečeno — 
nekaj v tem podjetju, nekaj v 
onem, povsod malo, skupaj 
pa nanese veliko. Podjet je 
ugodi prošnji in nakaže nekaj 
malega, da društvo ne bi oma-
galo, prav tako se odzove 
prošnji drugo podjetje, ker 
ne ve za ono prvo. Mogoče 
društvo v prošnji celo pozabi 
povedati, da je vložilo ali pa 
da bo vložilo podobno proš-
njo še drugod, mogoče pozabi 
povedati, da je od drugod že 
nekaj dobilo. Kar nehote se 
vsiljuje misel, da imamo 
opraviti z beračem, ki je že 
devetkrat jedel, pa je še ved-
no tešč. 

K A K O Z B I R A T I 
S R E D S T V A ? 

— S tem pa smo delno od-
govorili na tretje vprašanje 
(to je, ali je tistim, ki so ta-
sredstva dajali, sploh bilozna-
,no — ali so imeli predstavo — 
koliko bo vseh sredstev v ok-
viru celotne občine odteklo v 
različna društva). 

Gre namreč za to, da pri ta-
kem načinu financiranja sko-
raj gotovo ne more biti dobre-
ga izgleda. Na eni strani ni 
pregleda, koliko je katero 
društvo dobilo in zato ne mo-
re biti tako financiranje pra-
vično z vidika posameznih 
društev. Po drugi strani pa 
tudi ni pregleda, koliko je ka-
tero podjetje dalo, zato tako 
financiranje tudi z vidika go-
spodarskih organizacij ne mo-
re biti najbolj pravično.« 

Izpopolnjeni način financi-
ranja društvenih dejavnosti 
bi moral vsebovati predvsem 
tele karakteristike: 

— Tisti, ki daje denar, bi 
moral imeti omogočen pre-
gled nad tem, komu da in ko-
liko bo moral dati. 

— Tisti, ki daje denar, bi 
moral dalje imeti omogočen 
pregled nad tem, koliko bo 
oni, ki sprejema, vsega sku-
paj sprejel. 

— Tisti, ki denar dobi, bi 
moral pravi čas vedeti, koliko 
bo za vso sezono v letu dobil 
vsega skupaj, da si bo lahko 
finančna sredstva pravilno po-
razdelil in da bo torej lahko 
dobro gospodaril. 

— Tistemu, ki denar daje, 
mora bit i , položen tudi obra-
čun o gospodarjenju, o delu 
in uspehih. 

— Financiranje bi moralo 
biti pravično urejeno tako za 
podjetje kot za društvo. To 
se pravi, da mora biti pritisk 
na gospodarske organizacije 
sorazmeren njihovi gospodar-
ski moči, dotacije društvom 
pa sorazmerne potrebam, pri-
zadevanju, uspehom in druž-
beni pomembnosti posamez-
nih društev. 

Verjetno bi lahko na več 
načinov dosegli, da bi izpopol-
njen način financiranja vse-
boval naštete (in še druge) 
karakteristike. V anketi sta 
nakazan: le dva možna na-
čina: 

Posamezna podjetja bi 
prevzela skrb nad nekaterimi 

(vsaj glavnimi) društvi. Pose-
ben organ bi moral zbrati po-
trebne podatke in potem bi 
morda na posvetovanju pred-
stavniki podjetij pretehtali 
med seboj, katero društvo je 
primerno za podjetje. Dru-
štvo je potem v celoti vezano 
na svoje podjetje in ne išče 
finančnih sredstev drugod. 
Podjetju je prepuščen način 
vročanja sredstev. Istočasno 
pa je seveda za svoje delo in 
gospodarjenje prav tako od-
govorno svojemu podjetju. 

Tak način, kolikor je čla-
nom komisije za društveno 
dejavnost znano, že praktici-
rajo v Šoštanju in z njim ni 
kakšnih posebnih težav. Prav-
zaprav je to nadaljevanje sta-
rega načina, le da je tako 
omogočeno, da ima podjetje 
boljši pregled nad potrebami 
in porabo sredstev. 

fe Vsa podjetja bi sredstva, 
namenjena za društvene de-
javnosti, dajala enemu same-
mu osrednjemu forumu, ozi-
roma organu (sredstva bi se 
stekala v poseben sklad). Ta 
organ potem skrbi za pravič-
no razdelitev med vsa društva 
v občini, hkrati pa tudi pred 
tem organom društva odgo-
varjajo za porabljena sred-
stva. To se pravi, da ta organ 
v primeru slabega gospodar-
jenja izvaja tudi sankcije. 

To bi bil navidezno centra-
liziran način financiranja, 
vendar pa je treba poudariti, 
da samo navidezno centrali-
ziran. V resnici bi moralo vsa-
ko društvo tudi pri tem na-
činu dovolj zgodaj imeti sred-
stva v svoji blagajni, oziroma 
na svoji knjižici, tako da po-
tem s temi sredstvi čim bolj 
samostojno razpolaga in go-
spodari. 

Denarna sredstva bodo to-
rej še naprej prav gotovo tek-
la v blagajne najrazličnejših 
društev. Gre torej le za vpra-
šanje, ali bomo dopustili, da 
ti potočki sami iščejo pot in 
da jih med potjo več tu ali 
tam ponikne, ali pa bomo po-
točke speljali po pravih kana-
lih na tista kolesa, ki se mo-
rajo vrteti, če hočemo, da bo 
naša mladina imela solidne 
pogoje za aktivno društveno 
udejstvovanje. Z drugimi be-
sedami; z izboljšanjem načina 
financiranja moramo doseči, 
da bodo ista finančna sred-
stva bol j učinkovita. 

Večjo učinkovitost pa bomo 
morali doseči tudi z izboljša-
njem načina potrošnje istih 
finančnih sredstev. 

D R U Š T V E N I H 
P R O S T O R O V 
JE D O V O L J 

Eden od osnovnih pogojev 
za uspešno društveno dejav-
nost je prostor, kjer se ta de-
javnost odvija. Telesno-vzgoj-
no društvo mora imeti telo-
vadnico ali prostor v naravi, 
dramska sekcija mora imeti 
oder, strelsko društvo mora 
imeti strelišče — če hočemo, 
da bodo ta društva sploh 
lahko delala. 

Videti je, da je v naši občini vlo-
ženih že ogromno sredstev v objekte, 
kjer naj se odvija društvena dejav-
nost. To se tudi odraža v re7.ultatih 
ankete. Na vprašanje ali prostori ozi-
roma objekti, kjer se odvija delo 
društev, ustrezajo svojemu namenu, 
je namreč od 41. anketiranih društev 
kar 13 društev .dalo odgovor, da pro-
stori absolutno ustrezajo svojemu na-
menu, 20 društev je odgovorilo, da 
delno ustrezajo, samo 4 društva so 
odgovorila, da . njihovi prostori sko-
rajda ne ustrezajo, in samo eno dru-
štvo pravi, da prostor absolutno ne 
ustreza (3 društva na vprašanje niso 
odgovorila). 

Prav tako je ugodna slika o ohra-
njenosti teh objektov: 10 društev pra-
vi, da so objekti — prostori — abso-
lutno dobro ohranjeni, 9 društev pra-
vi, da so prostori dobro ohranjeni, 
14 društev pravi, da je potrebno del-
no popravilo in samo 5 društev toži, 
da je potrebno temeljito popravilo 
(tri društva pa na vprašanje niso od-
govorila). 

Anketa ni pokazala, da bi bili pro-
stori preveč hudo zasedeni. 

Večino prostorov oziroma objektov 
fiamreč koristi več društev ali vsaj 

več skupin (sekcij) istega društva. Za-, 
to so v anketi vprašali ali je okoli-
ščina, da morajo prostor deliti še z 
drugimi koristniki, ovira za njihovo 
delo. Samo 8 društev je odgovorilo, 
da jih to precej ovira pri njihovem 
delu, 8 društev pravi, da jih to sa-
mo malenkostno ovira, 17 društev pa 
je izjavilo, da jih to pri delu sploh 
iie ovira (8 društev na to vprašanje 
ni odgovorilo). 

Iz naštetih podatkov o stanju ob-
jektov za društveno dejavnost in o 
njih zasedenosti torej lahko povza-
memo, da je stanje ugodno. Objekti 
so funkcionalni (po mnenju anketi-
ranih društev so primerni za njiho-
vo delo), dobro ohranjeni in ne pre-
več zasedeni. 

Morda je prav ta zadnji podatek 
tudi temnejša točka v podatkih o dru-
štveni dejavnosti pri nas. Mladine 
imamo veliko, tako da bi morali biti 
sedanji objekti (razen nekaterih iz-
jem) daleč, premajhni in pretesni. 
Društva bi se morala, kljub temu, 
da imamo lepo število reprezentančnih 
objektov, pritoževati, da nimajo kje 
delati. 

Na žalost pa je videti, da naša dru-
štvena dejavnost zaenkrat še ni tako 
močna, da bi že bile izkoriščene se-
danje kapacitete. 

Poseben problem pa je športna ak-
tivnost v Šoštanju, šoštanj ima da-
nes preko 1000 šoloobveznih otrok. 
Vsi ti otroci imajo na razpolago sa-
mo eno telovadnico, pa še ta ni naj-
večja. Poleg tega koristi to edino te-
lovadnico celoten šoštanjski Partizan, 
ki združuje 9 sekcij s 470 aktivnimi 
člani. Telovadnica je prenabita, da je 
predšolski otroci in šolski do vključ-
no 4. razreda sploh ne morejo ko-
ristiti in so torej v zimskih mesecih 
brez. telesne vzgoje, a tudi v letnih 
mesecih so odvisni od vremenskih 
razmer. 

Komisija za društveno dejavnost 
meni, da bi naša družbena skupnost 
morala na nek način zbrati potrebna 
sredstva, da se ta pereč problem reši. 

P R E M A L O 
JE N A V O L J O 
R E K V I Z I T O V 

Anketirana društva so morala od-
govoriti tudi na vprašanje, katerih 
rekvizitov nimajo, in bi jih nujno po-
trebovali pri svojein delu in koliko ti 
rekviziti stanejo. 

Ce sumiramo vrednost vseh rekvi-
zitov, ki so jih anketirana društva 
navedla (in bi jih morala kupiti), do-
bimo vrednost, 601,873 dinarjev. 

Okroglo 600 tisoč dinarjev bi torej 
potrebovali, če bi hoteli 41 anketira-
nih društev kolikor toliko soiidno 
opremiti. 

Vrednost je zelo visoka, vendar mo-
ramo upoštevati, da je med anketi-
ranimi društvi tudi 13 gasilskih dru-
štev in gre pri teh za nabavo pripo-
močkov, ki veliko stanejo. Zato so 
ugotovili koliko teh potreb odpade 
na gasilska društva. Ugotovljeno je 
bilo, da bi gasilska društva potrebo-
vala 404.878 dinarjev. Na ostala dru-
štva (športna društva, kulturnopro-
svetna in druga) odpade od izkazanih 
potreb 196.995 ali v poprečju 7.035,54 
dinarjev na eno društvo. 

Seveda je pojem »nujno rabiti pri 
svojem delu« relativen. Gornja šte-
vilka bi skoraj dala misliti, da anke-
tirana društva sploh ničesar nimajo, 
ker jim manjka rekvizitov za toliko 
denarja. 

Seveda taiko hudo ni. Društva ima-
jo nekaj rekvizitov, saj drugače sploh 
ne bi mogla delati. 

Res je, na drugi strani', da so za-
enkrat slabo preskrbljena s potreb-
nimi rekviziti — da jim veliko manj-
ka, in da so rekviziti dragi, zato se 
ne smemo čuditi sorazmerno visoki 
številki, to je okroglo 200 tisoč dinar-
jev za 28 anketiranih društev (torej 
brez gasilskih društev. 

Dalje moramo vedeti, da je zdaj de-
lo v marsikaterem društvu (če ne v 
večini!) zaradi pomanjkanja rekvizi-
tov okrnjeno — manj. kvalitetno in 
manjše ipo obsegu (množičnosti). Na-
ša želja pa je, doseči predvsem mno-
žično udejstvovanje in na podlagi 
množičnega udejstvovanja tudi kva-
liteto. Tega pa, jasno, ne bomo ni-
koli dosegli, če niso dani tudi po-
goji v pogledu opremljenosti druitev 
z rekviziti. 

Zaradi pomanjkanja rekvizitov je 
okrnjena širina vključevanja, to je 
množičnosti, poleg tega pa je okrnje-
no tudi delo z obstoječimi člani in to 
tako v fazi priprav, t. j. vaj oziro-
ma treningov, kot tudi v fazi konč-
nih akcij, t. j. v fazi nastopov ozi-
roma tekmovanj. 

Sama kvaliteta trpi torej kar dva-
kratno: j 
— ker zaradi pomanjkanji rekvizitov 

ni množičnosti — ne more biti 
pravega izbora in torej solidnejše 
kvalitete; 

— ker ni rekvizitov — sa pomanjklji-
vo organizirane vaje oziroma tre-
ningi-, zato spet ni take kvalitete, 
kot bi lahko bila; 

— ker ni možno organizirati vseh na-
stopov oziroma tekmovanj — ni-
majo člani možnosti pridobivati 
rutine oziroma tistih izkušenj, ki 
jih lahko človek pridobi izključno 
na nastopih oziroma tekmovanjih 
in nikjer drugje. 

Predvsem trpi zaradi pomanjkanja 
rekvizitov množično vključevanje v 
društvene dejavnosti, to pa je naj-
večja škoda. 

(Dalje prihodnjič) 

(Nadaljevanje s 1. stran!) 

V razpravo se je vključil tu-
di član izvršnega komiteja CK 
ZKS Andrej Marine, ki je bil 
navzoč na seji komiteja. Pove-
dal je, da programa družbeno-
političnega razvoja • Slovenije 
še nimamo, zdaj izdelujemo le 
idejne in politične osnove. Te-
ze, ki so jih dali v javno raz-
pravo, so bile povsod dobro 
ocenjene; razprava pa je pri-
spevala tudi bogate predloge. 
Spodbuda pa ne sme ostati le 
na republiški ravni in pri iz-
delanem programu, temveč 
mora prodreti do slehernika, 
ker bomo v delovnih organiza-
cijah. komunah in regijah da-
jali svoj ekonomski prispevek. 

Vseh številnih pripomb in 
predlogov, ki so jih povedali 
na seji komiteja, nismo mogli 
zapisati, ker jih je bilo preveč. 
Na seji pa so se domenili, da 
bodo njihove predloge poslali 
na vpogled republiškemu cen-
tralnemu komiteju ZKS J 

Zadnjo sejo so člani komite-
ja občinske konference ZKS 
posvetili tudi slabim razme-
ram, ki vladajo v šoštanjski to-
varni usnja in v tovarni plasti-
ke Polypex Šoštanj. Stanje v 

usnjarni se še ni izboljšalo, če-
prav se sedaj, ko so komunisti 
v tej gospodarski organizaciji 
izrekli nezaupnico direktorju, 
trudijo, da bi v njihovo skup-
nost dobili strokovne sodelav-
ce. 

V slab gospodarski položaj 
pa je zašel tudi šoštanjski Po-
lypex. tovarna plastičnih izdel-
kov. Na seji smo slišali, da so 
v podjetju sami krivi za seda-
nje neugodne gospodarske raz-
mere. Čeprav so v podjetje do-
bili potrebne strokovnjake, pa 
delo ne gre tako od rok kot bi 
moralo. V tej 200-članski skup-
nosti vladajo dokaj čudni med-
sebojni odnosi. Tako strokovne 
službe ne koordinirajo med se-
boj in pritle zavoljo tega tudi 
do zastoja v proizvodnji. Še 
več, posamezniki v vodstvu 
podjetja celo pismeno obvešča-
jo drug drugega o poslovnih 
stvareh, čeprav delajo v istem 
nadstropju. Podjetje tudi nima 
izdelanega razvojnega načrta. 
Zaradi takšnih slabih razmer 
in slabšega gospodarskega po-
ložaja ni nič čudnega, če se bo-
do v Polypexu znašli ob koncu 
leta brez dela, zlasti ker bo nov 
devizni sistem zaostril poslo-
vanje v podjetjih, ki so veza-
na na uvoz surovine. 

Zamenjale lahko vojaška 
voznižka dovoljenja 

V Uradnem listu SFRJ, št. 39/68 od 25. 9. 1968 je izšel po-
pravek pravilnika o vozniških dovoljenjih, objavljen v Urad-
nem listu SFRJ, št. 30/67. 

V 1. odstavku 11. člena pravilnika o vozniških dovoljenjih 
je bilo določeno, da lahko zamenja vojaško vozniško dovolje-
nje vsakdo, ki je dobil vojaško vozniško dovoljenje po uvelja-
vitvi Temeljnega zakona o varstvu prometa na javnih cestah, 
ne da bi moral delati vozniški zpit. Po sedaj veljavnem pra-
vilniku o vozniških dovoljenjih je lahko zamenjal vojaško voz-
niško dovoljenje na zahtevo imetnika za vozniško dovoljenje, 
kdor je dobil vojaško vozniško dovoljenje po 4. 4. 1965. S po-
pravkom omenjenega pravilnika pa lahko zamirija vojaško 
vozniško dovoljenje za ustrezno kategorijo, kdor je imel pra-
vico voziti vozila na-podlagi vojaškega vozniškega dovoljenja, 
za vozniško dovoljenje od leta 1955, in sicer tisti, katerim 
piše na vojaškem vozniškem dovoljenju »Jugoslovanska na-
rodna armija«. Ker je z določbo tega pravilnika bil prikrajšan 
tisti občan, ki je imel vojaško vozniško dovoljenje, izdano do 
4. 4. 1965, in ni mogel zamenjati tega dovoljenja za vozniško 
dovoljenje, zato obveščamo občane, da po spremembi pravil-
nika o vozniških dovoljenjih lahko zamenjajo za vozniško do-
voljenje vsi, ki so dobili vojaško vozniško dovoljenje po 19. 7. 
1955. 

Seveda pa morajo predložiti prepis vojaškega vozniškega 
dovoljenja, zdravniško spričevalo za ustrezno kategorijo in 
potrdilo oddelka za narodno obrambo, da je vojaško vozniško 
dovoljenje veljavno. Le na podlagi teh dokumentov se lahko 
zamenja vojaško vozniško dovoljenje za vozniško dovoljenje. 

Oddelek za upravno-
\ politične zadeve 

Skupščine občine Velenje 

ŠMARČANI1ŠČBJ0 DELO DRliGOD 
Na območju krajevnega Oljki ter na skladišču lesa na 

urada Šmartno ob Paki živi postaji Šmartno ob Paki. 
nekaj nad 2250 ljudi. Ker so 
na našem področju manjši 
kmetje, zato je razumljivo, da 
si delo poiščejo izven kraja. 
Nekaj naših ljudi je zaposle-
nih v Celju, Šempetru in Šo-
štanju, največ pa seveda v to-
varni gospodinjske opreme" 
Gorenje Velenje. Mesečnih 
vozovnic za vožnjo z vlakom 
izdajo samo na postaji Šmart-
no ob Paki nekaj nad 420. 

Okrog 200 delavcev pa je za-
poslenih še pri kmetijski za-
drugi šoštanj — obrat Šmart-
no- ob Paki, pri Vino podjetju, 

Z. K. 

Hotel PA K A 
VELENJE 

^ Mednarodni 
barskih program 

0 Strip-teas Strip-teas 
% Vsak dan >, 

razen ponedeljka 

Napis na spomeniku so popravili 
Ker so črke na spomeniku 

NOB v Šmartnem ob Paki te-
kom let že tako obledele, da 
ni bilo več mogoče pravilno 
prečitati imen, je krajevna or-
ganizacija Zveze borcev dala 
črke obnoviti s pomočjo ob-

činske organizacije ZB. Stro-
ški so znašali nekaj nad 1.500 
dinarjev. 

Drugi spomeniki in plošče, 
ki so tudi potrebni obnove, pa 
pridejo na vrsto morda drugo 
leto. Z. K. 

DOPISUJTE ' Parkirni prostor 
V NAS LIST 

Na nasprotni strani trgov-
skega podjetja Vino Šmartno 
ob Paki pripravljajo parkirni 
prostor za avtomobile onih 
delavcev, ki so zaposleni pri 
Vinu in Oljki. Obenem name-

ravajo ravno na tem prostoru 
postaviti čakalnico, ker je tu 
postajališče avtobusov. Potni-
kom ob slabem vremenu ne 
bo treba čakati na prostem. 
Pametna zamisel. Z. K. 



Zatem sta stopila na oder di-
rektor Ivan Atelšck in pred-
sednik centralnega delavskega 
sveta Ivan Širše in podelila za-
pestne ure in priznanja tistim 
članom delovne skupnosti, ki 
pri njih delajo že deset let. Pri-
znanja in darilo za 10-letno 
delo so dobili: Oskar Pistor, 
Jože Herlah, Anton Glušič, 
I v a n k a Babič, Franc Brinovec, 
I v a n k a Gulič, Vladimir Cigale, 
P a v l a Jelen, Viljem Jagodic, 
J o ž i c a Krajnc, Marija Kos, Jo-
že Kuder, Cilka Kopušar, Ivan 
Lenovšek, Ivan Ločičnik, Ivan-
k a Plešnik, Matilda Polak, Jo-
žeta Pocajt, Viktor Rozenstein, 
Jože Ribizel, Marija Strgar, Jo-
že Šuštar, Zdravko Vreš, Franc 
V e r d e l in Marija Pesjak. 

pomagala pri oblikovanju de-
lavca — proizvajalca, krepila 
dobre notranje odnose in raz-
vijala samoupravljanje. Zaradi 
izrednih zaslug pri krvodajal-
skih akcijah je Rdeči križ Slo"-
venije imenoval delovni kolek-
tiv Gorenje za častnega člana. 
Listino o častnem članstvu je 
na prireditvi izročil predsednik 
občinskega odbora RK Jože 
Medved. 

Na odru so se zatem zvrstili 
jugoslovanski pevci zabavnih 
melodij Pero Dimitrijevič. 
Ljubka Dimitrovska, Berta 
Ambrož, Zvonko špišič, Irena 
Kohont, Beti Jurkovič, Majda 
Sepe, Vjekoslav Jut, Lidija Ko-
drič, Ljil jana Petrovič, Marja-

lenje. Tokrat sreča ni bila na-
klonjena nobenemu kupcu iz 
naše doline. Na dveh prejšnjih 
žrebanjih pa sta bili izžrebani 
kar dvfe domačinki; Matilda 
Lajlar za Havaje in Zora Živ-
kovič za Španijo. Nenavadno 
naključje je, da sta oba iz Šo-
štanja. Tako je nagrada, ki jo 
je naklonila tovarna gospo-
dinjske opreme Gorenje svo-
jim kupcem, razveselila tudi 
domačine. 

V boben so najprej stresli 
10 tisoč kuponov, ki so jih po 
zadnjem žrebanju poslali v to-
varno kupci pralnih strojev. 
Pevka Lidija Kodrič pa je iz-
žrebala zadnjih osem srečnih 
potnikov za Havaje. Med do-

SLG Celje - v domu kulture 

Zadnjih osem srečnih potnikov za Havaje je izžrebala pevka Lidija Kodrič. Foto Pajk Velenje 

Slovensko ljudsko gledali-
šče bo letos večkrat gostovalo 
v naši občini. V domu kulture 
v Velenju se bodo ljubiteljem 
gledališča predstavili z Be-
raško opero, Mandragolo in 
Desetim bratom. 

Poglejmo kaj prikazuje ko-
medija v dveh dejanjih Man-
dragola, italijanskega pisca 
Niccold Machiavellija. Kome-
dija je namreč na repertoarju 
gostovanj SLG v domu kul-
ture Velenje, zato jo želimo 
gledališki javnosti pobliže 
predstaviti. , 

Mandragola predstavlja v 
dramskem snovanju renesan-
se važno prelomnico. Naštala 
je okoli leta 1520, napisal pa 
jo je italijanski državnik in 
zgodovinar Niccold Machia-
velli, znan po svojem moral-
no-političnem filozofskem 
traktatu »Vladar« (Iz.. Princi-
pe). Porajajoča se buržoazija 
je to delo osvojila in prilago-
dila svoji praksi, stremljenje 
po absolutističnem monar-
hu, ki je za MachiaveUija po-
menil drugačno načelo, ji je 
pomenilo samo utrjevanje 
svojih pozicij. 

Machiavelli je v razgibanih 
in nevarnih časih, ko so okrog 
Italije nastajale močne nacio-
nalne države, videl rešitev 
edinole v močni vladarski 
osebnosti, ki bi bila hkrati po-
rok za moralno trdnost druž-
be, ki se je izgubljala v po-
kvarjenosti. 

Machiavelli pa se je ukvar-
jal tudi s pisanjem komedij, 
zanje se v svojih prologih ne-
nehno opravičuje, kakor da bi 
jih imel za postransko delo. 
Tudi v komedijah je ostal ve-
ren resničnemu upodabljanju 
življenja. Čeprav veren časti-
lec antike, se ni zgledoval v 

šolskem posnemanju, marveč 
je postavljal na oder resnične 
dogodke. 1 

Mandragola je še danes ena 
največjih komedij renesanse: 
Moliere, Goldoni, Beaumar-
chaise, Gogolj so črpali iz nje. 
Mandragola je prva moderna 
komedija značajev. Pater Ti-
motej je predhodnik Moliero-
vega Tartuffa. 

Tako kakor Vladarja, so tu-
di Mandragolo izkrivljali. V 
njej so videli le avtorjevo k 
lascivnosti težečo zgodbo boc-
caccievskega kova. Kdor bi 
Mandragolo gledal le tako, bi 
bil prikrajšan za avtentičnost 
dogajanja. Mandragola pred-

stavlja podobo Italije takrat-
nega časa, v njej je avtor ne-
usmiljeni kritik svojega časa 
in družbe. Zgodovinarji valijo 
v Lucrezii, ki jo prevarajo in 
onečastijo, celo alegorični pri-
kaz same Italije, ki si potem, 
ko spozna prevaro, radoVolj-
no natakne jarem in se tako 
maščuje. 

Mandragolo, v uprizoritvi 
celjske gledališke hiše, je re-
žirala Balbina Battelino Ba-
ranovičeva. Nastopajo pa kot 
debutanti Miro Pod jed in 
Marko Simič ter Pavle Jeršin, 
Bruno Vodopivec, Branko 
Grubar, Nada Bozičeva, Jana 
Šmidova in Mija Mencejeva. 

PIONIRSKA KONFERENCA 
V osnovni šoli Gustava Šili-

ha v Velenju so se zbrali 20. 
septembra predstavniki razred-
nih skupnosti z namenom, d a 

bi na konferenci izvolili nove 
odbore. Na svojo konferenco so 
povabili tudi zastopnike iz 
Chrommetala; to podjetje ima 
patronat nad šolo, in sekretar-
ko občinskega odbora prijate-
ljev mladine Elfrido Ambroži-
čevo. 

O poteku konference so nam 
poslale poročilo pionirke Bri-
na, Anda in Eta. Med drugim 
so sporočile, da so pionirji na 
začetku konference pripravili 
kulturni spored, udeležence pa 
je pozdravil predsednik Alojz 
Zičkar. Zatem pa so predsedni-
ki razrednih skupnosti poročali 
o delu. 

Letos so pionirji izvedli na 
konferenci tajne volitve in iz-
volili nov odbor, za predsedni-
co pa Brino Kovačevo. 

Tovarišica Ambrožičeva pa 
je pionirje seznanila z njihovi-
mi nalogami. Zato so na pio-
nirski konferenci sklenili, da 
bodo letos sodelovali v tekmo-
vanju za Kajuhovo bralno 
značko, sodelovali-pri razpisu: 
spoznavajmo svet in domovino, 
izdali pa bodo tudi svoj časo-
pis. 

Pionirji z osnovne šole Gu-
stava Šiliha so letošnjo odred-
no konferenco končali s pesmi-
jo. 

Vaš 
obveščevalec 
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GORENJE ZA V A S -
Ali dovolj vrednotimo 

kulturno-prosvetno delo? 
V O B Č I N I VELENJE DELUJEJO PROGRAMSKI SVET 
KULTURNEGA DOMA VELENJE, SVOBODA ŠOŠTANJ 

IN šE SEDEM PROSVETNIH DRUŠTEV 

TOKRAT V VELENJU 
Plenuma občinskega sveta kulturnoprosvetnih organizacij, 

ki je bil 24. oktobra v Šoštanju, so se udeležili predsednik so-
svetov pri občinskem svetu in predsedniki in tajniki vseh pro-
svetnih društev razen Lokovice pri Šoštanju. 

Tovarna gospodinjske opreme Gorenje iz Velenja je prejšnjo soboto zaključila 
serijo zabavnih prireditev velike nagradne akcije »Gorenje-Havaji« ® Na tej za-
ziiključni prireditvi, ki j e bila v Velenju, so izžrebali še zadnjih 8 potnikov za Ha-
vaje, 4- za Španijo in 4 za Ažurno obalo ter 16 tistih potrošnikov, ki bodo letovali 

v Velenju. 

Prireditev je bila v hali za 
proizvodnjo pralnih strojev. 
Prostor je bil domiselno ure-
jen, oder za, nastope pa je bil 
obdan z izdelki Gorenja. Sicer 
pa so se člani delovne skupno-
sti svečano pripravili na peto 
zaključno prireditev, ki so jo 
povezali s praznovanjem de-
lovne skupnosti. Prvič pa smo 
v Velenju videli modre zastave 
Gorenja, ki so jih razobesili 
vzdolž ceste do tovarne in oko-
li nje. 

Dopoldne se je zbral v prire-
ditvenemu prostoru ves kolek-
tiv Gorenja, navzoči pa so bili 
tudi številni povabljeni gostje. 
Zabavni del je snemala RTV 
Ljubljana, ki bo 3. novembra 
predvajala posnetke pod naslo-
vom »Gorenje za vas«. • 

Prireditev je začel sekretar 
podjetja in republiški poslanec 
Lojze Napotnik. Povedal je, da 
se je pred desetimi leti majhen 
kolektiv odločil, da bo izdelo-
val vse vrste štedilnikov. Zdaj, 
po desetih letih silovitega pro-
dora na tržišče, pa ima podjet-
je zaposlenih že nad 1500 lju-
di in je v letošnjih devetih me-
secih ustvaril za 220 miljonov 
dinarjev (22 milijard starih di-
narjev) bruto produkta. Proiz-
vodnost se je v teh letih pove-
čala za približno stokrat. Ko-
lektiv je dejansko mlad, je de-
jal Lojze Napotnik. Ne samo 
po obstoju, temveč tudi glede 
na starost zaposlenih, saj zna-
ša poprečna starost 25 let. Go-
renje postopoma osvaja stroje 
za potrebe gospodinjstva. Po-
leg štedilnikov in pralnih stro-
jev so zdaj začeli izdelovati še 
hladilnike. 

Praznovanju so v Gorenju 
priključili tudi razvitje sindi-
kalnega prapora, ki ga je razvil 
predsednik občinskega sindi-
kalnega sveta Teodor Jelen in 
ga izročil praporščaku Vilku 
Pleterskemu. Predsednik sindi-
kalne podružnice Gorenje Da-
nilo Pocajt pa je ob tej prilož-
nosti povedal, da ima sindikal-
na organizacija v Gorenju po-
mpmhnn vlnpn Rni io ncnpšnn 

na Deržaj in 4 M. Pevce je 
spremljal ansambel Jožeta 
Privška. Sodeloval pa je -tudi 
vokalni ansambel Mihe Dovža-
na s pevko Ivanko Krašovec. 

Med obiskovalci pa je na-
stalo napeto vzdušje, ko je na-
povedovalka Helena Koder, ki 
je ves čas vodila prireditev, 
napovedovala <erebanje potni-
kov za Havaje, Španijo, Azur-
nn ntanlr, in lofm-alpov 

bitniki so tudi štirje kupci iz 
Slovenije: Gretica Pajčur iz 
Maribora, Marija Kun iz Vu-
heč pri Radljah, Simon Gros 
iz Slovenj Gradca in Antonija 
Falog iz Celja. Zatem je sledi-
lo žrebanje še ostalih nagrad. 

Nagradna akcija, ki jo je to-
varna gospodinjske opreme 
Gorenje iz Velenja namenila 
s\'ojim kupcem, je končana. 
Vse kaže, da je dosegla ko-
mercialni uspeh. Važnejše za 
Gorenje pa je, da so se s to 
akcijo še bolj približali svojim 
kupcem in si pri njih ustvarili 
ugled in simpatije ki jim bo-
do v prihodnje pri prodaji ka-
kovostnih izdelkov brez dvg-
ml ta hnli L.Â ie+ilo 

člani delovne skupnosti Gorenja na prireditvi. V ospredju sedijo tisti, ki so deset let v ko-
lektivu. Foto Pajk Velenje 

Glavni namen plenuma je 
bil, pregledati dosedanje kul-
turnoprosvetno delo in hkrati 
načrtati program za uspešno 
delo v' tej sezoni. Trditi sme-
mo, da se je delo v društvih 
domala vsepovsod začelo. Na 
občnih zborih, ki potekajo te 
dni, se pogovarjajo o nadalj-
njem delu. Značilno je, da se 
je razživela tudi dramska de-
javnost. Tako že vadijo igre v 
Šoštanju, Velenju in priprav-
l jajo klubski večer Hlapec Jer-
nej in njegova pravica. V Be-
lih vodah pa so se odločili, da 
bodo naštudirali dramo Pot do 
zločina. 

Zlasti razveseljivo je, da sta 
se na področju občine močno 
angažirali glasbena in likovna 
dejavnost. Mladi likovni ustvar-
jalci bodo že naslednji teden 
organizirali razstavo v Smart-
nem ob Paki. Glasbeni sosvet 
se je že sestal z zborovodji 
mladinskega petja. Le-ti bodo 
za 8. marec pripravili občinsko 
pevsko revijo v Velenju. Nalo-
ga glasbenega sosveta bo, po-
vezati in usmerjati še pevske 
zbore odraslih. Z razgibano 
dramsko dejavnostjo bo dram-
skemu sosvetu uspelo pripra-
viti spomladi naslednjega leta 
teden dramatike. 

Jasno je, da taki načrti lah-
ko potekajo iz že doseženih 
uspehov in dejavnosti na posa-
meznih področjih. 

Občinski svet kulturnopro-
svetnih organizacij je zato na 
plenumu nagradil s šopki in 
skromno denarno nagrado tri 
najbolj požrtvovalne kulturne 
delavce: prof. M A R I N A IVA, 
ml., predsednika glasbenega 
sosveta, predsednika kulturno-
prosvetnih organizacij občine 
tovariša STANETA ŽULA za 
nesebično in požrtvovalno delo 
na vseh področjih, ter učitelja 
JOŽETA SVETINO, slikarja in 
predsednika sosveta za likov-
no vzgojo. Delo pa bo potrebno 
še bolj razviti na področju izo-

braževanja in čim prej analizi-
rati gospodarsko stanje domov 
kulture v občini. 

Razprava po načelnih smer-
nicah za nadaljnje delo je bila 
razgibana. Med društvi se bo-
ri z največjimi težavami Svo-
boda v Pesju pri Velenju. Le-ta 
je bila v. pretekli sezoni dokaj 
aktivna. Štiri uprizoritve Za-
konske postelje, urejena knjiž-
nica in urejevanje kulturnega 
doma so dejstva, ki jih ne kaže 
prezreti. Tovarišica iz Pesja je 
izjavila, da je prav sedaj dru-
štvo v nezavidljivem položaju. 
Ni ljudi, ki bi bili pripravljeni 
delati. Dvorana je ob priredit-
vah prazna. Predmestje Vele-
nja. Pesje. si kulti: ' .' v ':itke 
poišče v Velenju. Odnos neka-
terih mladih do kulturnega do-
ma je neprimeren. Na plenumu 
so sklenili, da bodo problem 
Pesja obravnavali na seji se-
kretariata že naslednje dni. 

Tudi ta 'razprava je izzvene-
la v premajhnem vrednotenju 
clela kulturnoprosveti lih delav-
cev. Na občnih zborih društev 
in tudi v drugih forumih bodo 
morali duhovno rekreacijo 
družbe bolj vrednotiti. Nema-
lokrat pa se zgodi, da se na 
občnih zborih ne Spomnijo naj-
bolj požrtvovalnih niti s šop-
kom rož . .. 

Na plenumu so sklenili. da 
bodo društva do 15. novembra 
poročala o dosedanjem delu in 
hkrati pripravila programe cle-
la. Zaradi uspešnejšega dela s'e 
bodo društva bolj povezala s 
krajevnimi org, SZDL, kot so 
to storili v Zavodnji. Nadalje 
bodo to sezono posvetili vso 
pozornost čim svečanejšemu 
praznovanju 29. novembra in 
petdeseti obletnici smrti veli-
kega slovenskega umetnika 
Ivana Cankarja. 

In navsezadnje je prav tako , 
pomemben sklep, da bodo na 
vseh mogočih mestih poskušali 
dosegati, da bo kulturnopro-
svetno delo bolj vrednoteno. 

V. š. 
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MARTA SPET V OBJEMU DOMAČIH 
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niku, k i j i j e r e š i l ž i v l j e n j e 

Marta je bila v otroških le-
tih korajžno in zdravo dekle. 
Nikoli ni poznala bolezenskih 
tegob in se je vedno dobro-
dušno smejala, kadar so bili 
bratje ali sestre bolni. Ni ve-
dela, kaj je bolezen, saj ni ni-
koli imela niti navadnega pre-
hlada. i 

B o l e z e n j o j e 
Nenadoma pa jih je pre-

križala bolezen. Mlada ' 
Marta je' postala bolehna, 
boleli so jo sklepi in nič 
kaj dobro se ni več počuti-
la. Odpeljali so jo najprej 
k zdravnici v Šoštanj. Če-
prav jo je ta že od vsega 
začetka zdravila, se zdravje 
ni hotelo vrniti. Morala je 
aapuifeiti šolske klopi. 

Vseskozi do šestega razreda 
je koračila v šolo, se učila in 
upala, da bo tudi ona kaj po-
stala. Njeni načrti so bili po-
dobni vsem neštetim otroškim 
sanjam o poklicu. Ka j neki bi 
bila? Imela je trdno voljo in 
sposobnost, bila pa je tudi pri-
dna učenka, zato so bile njene 
želje tem večje. 

l o č i l a o d š o l e 
Kasneje so zdravniki ugo-

tovili, da z njenim srcem ni 
nekaj v redu, Spet je sle-
dilo zdravljenje doma. Po-
tem so jo poslali v Ljublja-
no. Tam je ležala celih 11 
mesecev. Lansko leto, janu-
arja meseca, so jo v Ljub-
ljani prvič operirali na sr-
cu. Le kratek čas je bilo 
nekoliko bolje, nato so se 
pojavile spet težave. 

Ob bolniški postelji je bilo vedno polno cvetja. Marta pa je 
zraven postavila še sliko svojega rešitelja dr. De Backeya. 

» D e k l e b o m o p e r i r a l v A m e r i k i « , j e v e l e l 
dr . D e B a c k e y 

Marta ie pešala, domači 
niso imeli več upanja, da 
bo hčerka ozdravela. Nena-
dejano je prišlo novo upa-
nje,- V Slovenijo jc prišel 
znameniti specialist za srce 
prof. dr. Michael De Ba-
ckey. Ni se odločil takoj za 
operacijo. Ljubljanskim 
zdravnikom je naročil, naj 
Marto pripravijo in čaka-
jo njcsbvega sporočila. 

»Sama sem se hitro odlo-
čila,« je povedala Marta. 
Težje je bilo s staršema. 
Tehtala sta, preudarjala in 
se končno odločila. Mati 
Terezija pravi: »Z možem 
sva težko poslala hčerko na 
tako dolgo pot v Ameriko, 
ker nisva imela več dosti 
upanja. Dekletu je bilo ve-
dno slabše, zato sva se ba-
la, da ne bo vzdržala! Mene 

pa je težila še neskončna 
oddaljenost.« 

V nedeljo, 8. oktobra lani, 
je Marta poletela z Brnika 
v Texas. Z njo je odšla tu-
di dr. Fettichova, otroška 
zdravnica z ljubljanskih 
kliničnih bolnišnic. 

Tri dni kasneje pa so 
starši že dobili kratko spo-
ročilo: »Dragi domači! Pi-
šem vam iz Houstona, ka-
mor sem srečno pripotova-
la. Sem v lepi bolnišnici in 
čakam na operacijo. Poču-
tim se dobro. Zdaj delajo 
preiskave, operirali me bo-
do šele prihodnji teden. Le-
tenje z avionom je bilo za-
nimavo. Tu so zelo prijaz-
ni in dobri. Ko bom ope-
rirana, bom spet pisala.« 

M a r t o l a h k o r e š i 
s a m o 

dr . D e B a c k e y 
Usoda mlade Marte je bi-

la odslej v rokah čudodel-
nega kirurga. Domači pa so 
bili iz dneva v dan bolj v 
skrbeh. Sicer so z zaupa-
njem zrli v daljno Ameri-
ko in v sposobnosti zdrav-
nika, ki je imel v oskrbi 
njihovo hčerko, vendar se 
niso mogli sprijazniti z dej-
stvom, da Marte ne more-
jo obiskati na bolniški po-
stelji in jo stisniti v objem. 
Tudi Marte se je onkraj 
luže lotevalo domotožje. 
Toda vedela je, da zanjo ni 
druge rešitve. 

Od prvega sporočila, ki 
ga je pisala Marta, nista 
dobila oče in mati nobene 
nove vesti. Resnično se ju 
je loteval strah. Tega je 
prekinilo pismo, ki ga je 
Acmanovim v Skorno napi-
sal prof. dr. Leon Matajc, 
primarij ljubljanske klini-
ke za otroke. »Vaše hčerke 
še niso operirali, vendar je 
njeno stanje normalno. 
Marta ima zelo slabo srce 
in jo bodo operirali na srč-
nih zaklopkah. Nje j lahko 
reši življenje samo dr. De 
Backey. Res lahko vsi upa-
mo, da bo operacija uspe-
la.« 

O p e r a c i j a u spe l a 
Skrb, čeprav ne dokonč-

no, je prekinilo Martino 
pismo iz Amerike, v kate-
rem piše domačim, da se 
po operaciji dobro počuti. 
Njenim zagotovilom pa so 
pri Acmanovih še bolj ver-
jeli. ko jim je hčerka pred 
novim letom poslala zvočno 
pismo. Znašli so se in plo-
ščo iz kartona zavrteli na 
gramofonu. Zaslišali so 
Martin glas. Povedala je, 
da je hudo operacijo srečno 
prestala in se dobro počuti., 

V Slovenijo so prihajala 
nova razveseljiva poročila, 
Marta uspešno okreva, nje-
no srce je ozdravljeno in 
udarja povsem normalno. 

Na metodistični kliniki v 
Houstonu, Texas, je dr. De 
Backey dekletu zamenjal 
srčno zaklopko z umetno. 
Operacija je bila nevarna 
in težka, ker so morali upo-
rabiti umetni srčni prekat. 
Pri Marti so že sedmič upo-
rabili umetno srčno črpal-
ko, vendar so bile oprav-
ljene operacije le dvakrat 
uspešne. Umetni srčni pre-
kat, ki je delal namesto 
Martinega srca, so ji od-
stranili šele po štirih dneh, 
ko je njeno srce končno le 
začelo biti. Umetni srčni 
prekat, ki so ga uporabili 
pri Martini operaciji, so iz-
delali v Los Angelosu, stal 
pa je več milijonov dolar-
jev. Izdelan je bil na enak 
način kot tisti, ki so ga 
prav tako uspešno upora-
bili pri Mehikanki Valle 
Vasques pred dvemi leti. 
Ko je ta prišla na kontrol-
ni pregled v Houston, sta 
se srečali z Marto. Obe sta 
bili nenavadnega snidenja 
veseli. Mehikanka živi se-
daj v Mexico Cytiju kot ma-
nekenka. 

S p o m i n i 
na A m e r i k o 

Po sedmih mesecih se je 
Marta vrnila domov. Sama 
je pripotovala z letalom, na 
zagrebško letališče. Letenje 
iz Texasa je trajalo 24 ur. 

Zdaj je doma, v Skornem 
pri Šoštanju. Počiva le kra-
tek čas po kosilu. Vsak me-
sec gre za krajše obdobje 
v Ljubljano na preglede. 

Marto pa vežejo na Ho-
uston tudi prijetni spomini. 

Marta se je v Texasu srečala z manekenko iz Mehike Valle 
Vasques, ki je pred leti prestala enako operacijo. 

Pokazala nam je album s 
fotografijami, ki ji ga je 
uredila tamkajšnja zdrav-
nica. V tem albumu j e na 
prvem listu nalepljena fo-
tografija njenega rešitelja 
prof. dr. Michaela De Ba-
ckeya. P<?tem sledijo pod-
pisi njenih osmih zdravni-
kov, 32 sester in preko 50 
prijateljev. Prvi je med pri-
jatelji podpisan mladi Beo-
grajčan Milorad Nestasič, 
ki je še ostal na zdravlje-
nju v Houstonu. 

Najraje pa se spominja 
dr. De Backeya. O njem je 
pripovedovala vse najlepše. 
Ta znani ameriški zdravnik 
zasluži res slavo. Večji del 
časa prebije na kliniki pri 
svojih pacientih. Vsak dan 
jih obišče in tudi sam pre-
gleduje. Pri njem so bolni-

ki iz vseh predelov sveta. 
V tem času, ko je bila Mar-
ta v Houstonu, je bilo v tej 
bolnišnici tudi več Jugoslo-
vanov. 

Pa tudi ostali, ki skrbijo 
•za bolnike, so vzorno ne-
govali Marto. Njena bolni-
ška soba, v kateri je bil tu-
di televizor, je bila vedno 
polna cvetja. Enkrat teden-
sko je prišla na obisk žena 
dr. De Backeya. Nikoli ni 
prišla praznih rok, vedno 
je bolnikom prinesla darila. 

Zdaj je Marta Acman iz 
Skornega doma. Koliko ča-
sa se bo morala zdraviti, še 
ne ve. Eno pa brez dvoma 
drži. Sloviti ameriški spe-
cialist prof. dr. Michael De 
Backey ji je rešil življenje. 

L. N. 

V ZAVODNJAH dE LOVEC 
USTRELIL VA3ISA 

Res nenavadno je, da so 
se zadnjo pomlad pojavili 
gamsi v gozdovih okoli Za-
vodenj. Lovci so jih večkrat 
videli, streljati pa nanje v 

neverjetno, da bi gamsi 
lahko zašli v blaga gozdnata 
pobočja Zavodenj, kjer živi 
srnjad, v zadnjem času pa 
tudi vse pogosteje divji pra-

tem času niso smeli. Ko je S1C1-
bil odprt lov, pa gamsov ni P r e d nedavnim pa j e Jože 
bilo več. Svetina v Z a v o ^ h u č e n j i 

lepega gamsa, ki je prvi 
Vemo, da je gams divjad, ustreljeni gams na "tem po-

ki živi na strmih, skalnatih dročju. Lovec je tako dobil 
področjih alp. Zato bi bilo lepo in redko trofejo. 

KADAR želite ohraniti lep spomin na Vaš poročni dan 
KADAR želite imeti lep spomin na rojstne dneve 

vašega otroka 
KADAR želite imeti lepo fotografijo vaše družine 
KADAR želite imeti lepo povečano fotografijo — 

ob vsaki priložnosti se z zaupanjem obrnite na 

FOTO PAJK - VELENJE 
kjer boste vedno zadovoljno in strokovno postreženi. 
Kljub uporabi najboljšega uvoženega fotomateriala in 
visoke kvalitete izdelave, so cene zmerne! 

PASKI KOZIAK - legenda in stvarnost 
R edkl so, ki ne bi poznali soteske Hunde luknje. Tu, na 

desnem bregu glasne Pake, se dviga strmo pobočje Tisnika. 
Ob njegovem vznožju se nahaja znana kraška jama. Lepo se 
vidi z glavne ceste, kjer pribuči na površje Ponikva. Toda za 
človekovo življenje v preteklosti ima velik pomen jama Š p e -
h o v k a , ki je na isti strani soteske kot omenjena kraška 
jama, le nekoliko višje v pobočju. 

Pred nekaj desetletji je pro-
fesor Srečko Brodar odkril na 
našem področju sledove člo-
veka iz paleolitika ali kamene 
dobe. Dve paleolitski posto-
janki, ena v bližini Belili vod, 
to je Momova zijalka. in jama 
Špehovka. 

Ne bo odveč, če si ogledamo 
najzgodnejše razdobje člove-
kove preteklosti. Na osnovi 
najdenin v Špehovki in osta-
lih jamah, ki so jih odkrili 
drugod, so raziskovalci spo-
znavali življenje pračloveka. 

Naš predhodnik v jami Špe-
hovki je živel pred približno 
10 tisoč leti. Tedaj se je kon-
čavala ledena doba, podnebje 
je bilo ostro, poprečne tempe-
rature so bile med letom za 
okrog 10" C nižje od sedanjih. 
Ločnica večnega snega in ledu 
se je gibala na višini 1300 m, 
«Hedt*m ko je segala gozdna 

meja le 500 do 600 m visoko. 
Dno šaleške doline je bilo ta-
krat zamočvirjeno ali zamrz-
njeno. Zato je tedanji človek 
iskal zavetja višje na sončnih 
pobočjih, predvsem v zemelj-
skih votlinah. 

Številne vrste homo sapien-
sa (mislečega človeka) so v 
tistem času, ker so bile pre-
malo odporne in neprilagoje-
ne razmeram tedanjega narav-
nega okolja, povsem izumrle. 
Ohranitev človeške 'vrste je 
omogočil šele o g e n j — spo-
znanje njegove koristnosti. 
Opuščeno ognjišče so našli 
tudi v jami Špehovki. Odkrit-
je ognja je bil prvi revolucio-
narni pojav v človeški zgodo-
vini. Naravna oblika ognja se 
je pojavljala ob gozdnih poža-
rih, ki jih je povzročala strela 
in je ob takih priložnostih te-
danji človek lahko ugotovil 

njegovo koristnost. Spoznaval 
je toploto, na pogoriščih pa je 
okusil zapečeno divjačino, ki 
mu je bolj teknila od surove. 
Od'tedaj so pred votlinami-bi-
vališči vedno goreli ognji, spr-
va so te ohranjali, dokler jih 
niso znali sami ustvarjati s 
kremenom in trenjem ob les. 
Ognji so goreli pred votlina-
mi, da so ogrevali njihovo no-
tranjost. V jami špehovki je 
znal pračlovek že sam priži-
gati ogenj. 

Druga revolucionarna prido-
bitev v zgodovini človeštva je 
iznajdba in uporaba o r o d -
j a. Ta pridobitev potrjuje, da 
je človek postal misleče bitje. 
Orodje je v glavnem uporab-
ljal za pridobivanje hrane, iz-
delovati pa ga je začel za-
vestno iz kamna in kosti, ver-
jetno pa tudi iz lesa. Zanimiva 
je, primerjava orodja starejše 
in mlajše kamene dobe. Vidi. 
se sicer napredek, vendar je 
ta neznaten, ugotovljeno pa je 
razvoj trajal izredno dolgo. 
JVIed pestnjakom, ki ga je 
pračlovek pobral v strugi reke 
in ga še ni oblikoval ter ka-
menimi rezili, ki jih je izdelo-
val s preprosto tehnologijo, je 
m i l i j o n let presledka, to-

rej toliko kot je trajala ledena 
doba (pleistocen). 

Življenje našega prednika 
je bilo trdoživo, označevali so 
ga neznatni uspehi, tako na 
področju materialne kot du-
hovne kulture. Še zlasti, če 
primerjamo, kakšen napredek 
je doživelo človeštvo v nekaj 
tisoč letih ali koliko spre-
memb na vseh področjih živ-
ljenja nam prinaša sedanjost. 

Orodja, ki jih je poznal pra-
človek v jami Špehovki, so bi-
la naslednja: razna k a m e -
n i h r e z i l a , d l e t a , s t r -
g a l a , k o š č e n e i g l e , 
k o n i c e in z a p o n k e . Le-
sena orodja so preperela in 
se niso ohranila. Kot smo že 
omenili, je vsa našteta »proiz-
vajalna sredstva« uporabljal v 
glavnem za pridobivanje hra-
ne in za pripravo skromnih 
oblačil. Pračlovekovo gospo-
darstvo se je omejevalo na 
l o v , prehranjevale so ga div-
je živali. Med temi so bile: 
mamut, severni jelen, nosorog, 
veliko govedo, bizon in jamski 
medved. Verjetno je bil pra-
človeku poslastica jamski 
medved. Tudi v jami Špehov-
ki so raziskovalci odkrili naj-
več ostankov jamskega med-
veda. Ta žival je bila poveza-
na s pračlovekovo miselnost-

jo, imela je kultni (božanski) 
značaj. Medveda kot božan-
stvo najdemo še danes pri de-
lu primitivnega ljudstva Jaku-
tov v Sibiriji. 

Poleg hrane in bivališča je 
pračlovek v jami špehovki 
poznal že tudi o b l e k o . Te 
tri osnovne dobrine, kot ve-
mo, so prav tako življenjska 
osnova modernega človeka. 
Obleka se je pojavila šele v 
mlajši kameni dobi. Zaneslji-
va znamenja o tem so kamena 

rej. teda j, ko se je ledena do-
ba umikala na polarna po-
dročja in je pri nas nastopilo 
toplejše obdobje. 

Paleolitski človek ni živel 
osamljeno v jami Špehovki. 
Svoje znanje in orodja je iz-
popolnjeval skupno z ostalimi 
sosedi. Znano je namreč, da 
so bila paleolitska ljudstva za-
hodne in srednje Evrope 
med seboj povezana. Že za zo-
ro človeštva je veljalo »ni nič 
pomembnejšega od skupnega 

PRAZGODOVINSKA DOGAJANJA 
M ZAHODNEM PODROČJU 

PAŠKtGA H0ZJAKA 
strgala in koščene igle iz tega 
obdobja. Prednik je izdeloval 
oblačila iz živalskih kož, ki jih 
je čistil s kamenitimi strgali, 
šival pa s koščenimi iglami. 
Za niti je uporabljal posušene 
živalske kite; teh se poslužu-
jejo v enake namene še danes 
severno-evropska in azijska 
ljudstva ter Eskimi. Sicer pa 
je znano, da so prevzela se-
verno primitivna ljudstva 
kulturno dediščino paleolit-
skega človeka, ko so se umi-
kala za severnim jelenom in 
drugimi živalmi na sever, to-

razvoja in delovanja vseh du-
ševnih moči razuma in domiš-
lj i je, teh dveh virov človeške 
veličine«. 

Razvoj materialne kulture 
nam kaže, da se je polagoma 
začela razvijati in krepiti tudi 
z a v e s t . V kameni dobi se 
je človek že začel zavedati 
svojih dejanj in svoje ločeno-
sti od narave. Ta »embrio za-
vesti« pa je že na začetku ka-
zal dve glavni, nasprotujoči si 
smeri razvoja. Ena je bila do-
končna, težila je po obvlada-
nju okolice. Ta smer dobi svoj 



izraz v izdelovanju orodja in 
se povezuje nato na čedalje 
hitrejši potek tehničnega in 
znanstvenega napredka. Dru-
ga smer teži k združitvi člo-
i/ekai z vesoljem. Ta smer je 
rodila do pojava umetnosti, 
vere in nekaterih pogledov fi-
lozofije, kar je vse našlo izraz 
v prispodobah in simboličnem 
prikazovanju. 

Glavni posredovalec sesta-
vin zavesti je že v mlajšem 
paleolitiku bila g o v o r i c a . 
Ta čisto duhovna manifesta-
:ija, ki se je sprva izražala v 
irtikulaciji (tvorbi glasov), 
glasovi z določeno simboliko 
in spremljana z gibi rok, je 
:loveka kulturno močno dvig-
nila. Lahko rečemo, da je go-
vorjena beseda osnovna zna-
čilnost človeške vrste tako kot 
tudi sposobnost izdelovanja 
orodja. 

Raziskovalci so skušali spo-
mati tudi obliko d r u ž b e v 
tem oddaljenem času. Zaradi 
lova, ki je zahteval organizi-
rane lovske skupine, so l judje 
iiveli v gručah, ki so obsegale 
po šest do trideset ljudi. Za to 
iomnevo govore tudi grobovi. 
Mlada človeška družba je da-
iala vtis nekakšnega d r u -
ž i n s k e g a življenja, ki se je 
odvijalo v skrbno izbranem 
jivališču in s posestjo ognja. 
Da so se že tedaj kazali posa-
nezni znaki družinskih vezi 
ili družbenega čuta je skle-

pati iz dejstva, da* so že poko-
pavali svoje mrliče. Pokopava-
nje je bilo obredno; v grob so 
poleg mrliča polagali hrano in 
orodje, ker so si predstavljali, 
da mrtvi žive še naprej. V tem, 
da so poskrbeli za posmrtno 
življenje svojcev je znak, da 
so mrtvi čustveno še obstajali 
v duhovnem svetu živih. 

Pračlovek je iskal sorodstve-
no zvezo s posameznimi žival-
mi. Tako je imela vsaka ro-
dovna skupina svoj živalski 
totem (plemensko znamenje), 
ki je religiozne narave, vendar 
ima v bistvu družben značaj. 
Tega spoznavamo pri nekate-
rih avstralskih ljudstvih, ki so 
na stopnji kamene dobe. Ti 
občutijo sorodnost s svojim 
totemom in ga spoštujejo za-
radi predstav, da oboji izhaja-
jo iz skupnih prednikov žival-
skega in človeškega videza. 
Totemsko žival je prepoveda-
no jesti kot hrano, medtem ko 
jo uživajo na obredu. 

Avstralska ljudstva ne po-
znajo biološkega očetovstva. 
Menijo, da vstopi totemski ži-
valski duh v žensko in da ta 
zato spočne otroka. Zaradi te-
ga določajo sorodstvene zveze 
po materi. Med paleolitskimi 
ljudstvi je bila totemska žival 
jamski medved, številne likov-
ne stvaritve »Vener« pričajo, 
da pračlovek ni poznal izvora 
spočetja in da se je sorodstvo 

v družini določalo po materini 
strani. To je po eni strani tu-
di priznanje moči materinstva 
v takrat docela patriarhalni 
družbi, kjer je moški izstopal 
zaradi močnpjše telesne kon-
stitucije. 

V seriji člankov, ki jih 
bomo objavljali pod skup-
nim imenom Paški Koz-
jak — legenda in stvarnost, 
bodo poznavalci pisali o 
področju, kjer živijo kleni 
in odkriti ljudje. Pisali bo-
do o preteklosti, slavnih 
dnevih revolucije in povoj 
ni stvarnosti, ki je odmak-
njene domačije približala k 
napredku. 

U m e t n o s t in v e r a 
omogočata stik z duhom, do-
mišl j i jo in čustvi naših pred-
nikov, umetniške stvaritve iz 
paleolitskih postojank tega 
obdobja v Franciji in Španiji 
pričajo o tem. Z umetnostjo 

se je človek dokončno oddaljil 
od svojih živalskih prednikov. 

Pojav umetnosti smemo pri 
evropskih paleolitskih lovskih 
ljudstvih imeti za najbolj ne-
navaden dogodek v naši pre-
teklosti. Umetnost pa je slu-
žila tudi povsem praktičnim 
težnjam tedanjega človeka in 
je tesno povezana z njegovim 
verovanjem. Na steni jam so 
našli slike in vreze živali, ki 
jih je pračlovek lovil, številne 
ženske slike in kipce »Vener«, 
kakor tudi na orodju izrezane 
podobe živali. Naš prednik je 
veroval v magičnost (skriv-
nost), kar se je izražalo v nje-
govem prepričanju, da podoba 
kakšne stvari učinkuje na to 
stvar samo. Tako so na neki 
steni jame našli naslikanega 
bizona s tremi jamicami in 
začrtanimi puščicami, tako da 
je ustvarjen videz, da je žival 
ranjena. Verjeli so, da pripo-
more večji učinkovitosti lova 
orodje, ki je okrašeno s podo-
bami totemskih živali. Naš 
prednik je bil zvedav in si je 
hotel razložiti naravne pojave, 
seveda z namenom, da bi učin-
koval nanje sebi v prid. Ob 
tem pa je gledal na naravo s 

strahom ter spoštovanjem in 
z željo, da bi se z njo ponov-
no združil. Ti tri je pojavi, od 
katerih je eden razumski, dru-
gi praktičen in tretji mističen, 
so rodili verstvo ali religijo. 

Zgodnji človek je v mrtvi in 
živi naravi videl vse živo. Vsa-
ka stvar je bila zanj prežeta 
z duhovnostjo, predstavljal si 
je, da živi na enak način kot 
živi sam. Ne samo živali, tudi 
veter, kamen itd., naj bi v svo-
jem bivanju imeli človeške 
lastnosti. Zanj je bil svet poln 
duhov. Ker je bil izpostavljen 
raznim dobrim in zlem na-
ključjem življenja na zemlji, 
si je želel sreče in težil prido-
bivati duhove na svojo stran. 
Ta najstarejša vera se imenu-
je a n i m i z e m (vera v du-
hove). Da ne bi razjezil duhov 
svojih prednikov j im je pola-
gal v grob hrano in orodje. 
Kot kažejo jamske slikarije 
so bile obredne svečanosti po-
sebno slovesne s pojedinami 
totemske živali, ki je sicer ni-
so uživali, takrat pa jo je bilo 
dovoljeno jesti vsem članom, 
ki so bili v krvnem sorodstvu. 

Raziskovalci so se precej 
ustavljali pri ženskih kipcih 

ali »Venerah«. Te imajo tako 
religiozen kot magičen pomen, 
kakor redko katera druga 
umetniška storitev tega časa. 
»Venera« je predstavljala bo-
žanstvo rodovitnosti in ne-
skončnosti življenja, izražala 
ženskost z njegovim priznava-
njem lepote in potrebe po na-
daljevanju življenja. Paleolit-
ska »Venera« je ohranjala 
svoj*obstoj v vseh nadaljnjih 
verstvih, kjer jo prepoznamo 
v likih Nantinuga, Ištar, Isis 
ali Marija. 

Čeprav današnji čas ni na-
klonjen minulim dogajanjem, 
ker nas sedanjost preveč za-
vzema, je vendar za razume-
vanje naše razvojne poti po-
memben vsak košček pretek-
losti. Tak »vidni košček« pre-
teklosti v dolgi zgodovini člo-
veštva predstavlja tudi življe-
nje pračloveka v jami Špehov-
ki. Če ta oddaljeni predmk in 
njegovi vrstniki ne bi vztrajali 
na svoji težki življenjski poti, 
bi vrste bomo sapiens ne bilo 
več na zemlji. 

(Dalje prihodnjič) 

Še sedaj, po več kot 
36. letih bivanja v Savinj-
ski dolini, ne more skriti 
svojega koroškega narečja. 
In tudi spomini ga vežejo 
na rojstni kraj Dobri je, 
bližnje Ravne, Kotlje... 

V Šmartno ob Paki je 
prišel 1951. leta kot šolski 
upravitelj. Zorko Kotnik 
dobro ve, kako je bilo ta-
krat v tem kraju. Poučeva-
li so kar na treh straneh, 
ker šolskega poslopja ni 
bilo. Pa vendar je šlo. Po-
tem so v kraju zgradili le-
po, novo šolo. Natanko 
na dan otvoritve, 31. avgu-
sta 1962. leta, je šolski 
upravitelj Zorko stopil po 
štiriinštiridesetih letih de-
la v zasluženi pokoj. Če-
prav sam ni več poučeval 
v novih učilnicah, pa mu 
je takrat srce krepkeje bi-
lo kot kdajkoli prej. Bil je 
zadovoljen, saj je dobro 
vedel, kaj pomeni za 
Šmartno nova šola. 

Zorko Kotnik je začel 
poučevati kot mlad 18-le-
ni učitelj prav v Savinjski 
dolini, v Gorici pri Mozir-
ju. Kasneje je bil šolski 
upravitelj v Rečici ob Sa-
vinji. Vmes je bil samo 
kratek čas na domačem 

i koncu. Potem se je spet vr-
nil nazaj v Savinjsko doli-
no. Zdaj je tu in pri nas 
bp tudi ostal. »Če bi znova 
krenil po poti učitelja, ne 
bi nikoli šel v mesto,« pra-
vi upokojeni 64-letni šolski 
upravitelj Zorko Kotnik. 
»Na podeželju lahko uči-
telj največ prispeva.« To 
je bilo njegovo vodilo, ka-

1 teremu se ni odrekel. 

Kaj meni o sedanji gene-
1 raciji? »Sem starejši člo-
| vek in moram povedati, da 
| je v mladih ljudeh marsi-
l kaj dobrega. Vse pa tudi 
t ni. Zavedati se morajo, da 
, jim vseh dobrot ne more-
, mo postreči na krožniku. 
, Tako kot starejše generaci-

se btitfO morali tudi oni 
i truditi in delati.« 

1 Več kot tri desetletja je 
1 njegova zvesta spremlje-
1 valka, in kot je sam dejal 
1 sodelavka, žena Danica, ki 
1 je do nedavnega tudi po-
1 učevala. »Kar napišite, da 
1 sva z njo prvi dve leti po 
1 osvoboditvi, v času letnih 
1 šolskih počitnic, brezplač-
1 no poučevala vse tiste 
1 učence, ki so se pripravi j a-
t li za nadaljnje šolanje. Ni 

nama žal, ker veva, da po-
rabljenega časa nisva za-

( pravljala.« 

• S spoštovanjem se Zorko 
• Kotnik spominja svojih 

kmečkih staršev, ki sta po-
skrbela, da so se vsi otroci 
izobrazili. Štirje sinovi so 
se izšolali, dva sta postala 
celo profesorja z doktora-
tom, ostali pa so obiskova-
li kmetijsko šolo. »Kar oče-
tu v mladosti ni bilo dano, 
to je naklonil svojim otro-
kom,« je dejal tovariš Kot-
nik. 

Zorko 
Kotnih 
Ni naključje, da je bil 

dober znanec Prežihovega 
Voranca, saj je bila Kotni-
kova mati, rojena Skidek, 
Prežihova hčerka iz Kotelj. 

Razburljivo in ustvarjal-
no življenje je zaključil pri 
nas. Nešteto mladih mu je 
hvaležnih za vse kar je za-
nje storil. Tega pa prav go-
tovo ni malo. Ponosen je 
na priznanje, ki ga je na 
dan upokojitve dobil od 
občinske skupnosti, torej 
od vseh mladih generacij, 
ki jih je vzgajal in učil, 
od vseh, ki so pribljublje-
nega šolskega upravitelja 
poznali in cenili. Takole je 
na tej listini napisano: 
»Občinski ljudski odbor 
Šoštanj izreka tovarišu 
Zorku Kotniku, šolskemu 
upravitelju v Šmartnem ob 
Paki, vse priznanje za dol-
goletno vestno delo na kul-
turno-prosvetnem polju.« 

Tak kot je bil je tudi 
ostal. Priljubljen med ljud-
mi in ustvarjalen v kraju, 
kjer živi. Kljub šestemu 
križu še vedno aktivno po-
sega v krajevno dejavnost, 
tu in tam pa tudi poučuje. 
Zato mu naj zaželimo — še 
mnogo zdravih in plodnih 
let, tovariš Kotnik! 

» V v s e h t eh l e t ih n i s m o b i l i d e l e ž n i z a 
s v o j e d e l o n o b e n e g a p r i z n a n j a , k v e č j e m u 
n e k a t e r i m s m o b i l i v n a p o t o , « S t em i be -
s e d a m i se j e m e d d r u g i m p o s l o v i l o d s vo -
j i h k lubsk ih t o v a r i š e v k o š a r k a r j e v , Ma -

t j a ž N a t e k . 

Zapustil je tekmovalno areno 
18 let dela košarkarskega 

kluba Elektre je vezano na 
ime Matjaža Natka. Ves svoj 
prosti čas je posvetil košarki 
kot igralec, trener in organi-
zator. Po njegovi zaslugi šo-
štanjski košarkarji že 12 let 
tekmujejo v I. slovenski ligi, 
saj je bil vedno gonilna sila 
moštva. Navdušil in vzgojil je 

vent visoke šole za telesno 
kulturo. Kot izkušenemu 
igralcu in strokovnjaku mu 
ne bo težko nadaljevati moje-
ga 18-letnega dela. Vendar 
brez dobrega vodstva kluba 
bo delo težje. 

— Ali ne bo težko povsem 
zapustiti košarke? 

% To sploh ne mislim. Še 
naprej bom v okviru šole de-
lal s košarkarsko sekcijo in 
skušal vzgojiti čimveč mladih 
igralcev. 

Ob tej priliki se zahvalju-
jem vsem športnim kolegom 
in igralcem Elektre za izkaza-' 
no pozornost in darilo. 

Upravni odbor T O V A R N E USNJA ŠOŠTANJ 
r a z p i s u j e 

naslednja prosta delovna mesta: 

1. V O D J A T E H N I Č N E G A S E K T O R J A 
2. V O D J A O B R A T A K R O M 
3. V O D J A V Z D R Ž E V A L N I H 

O B R A T O V 
4. V O D J A S P L O Š N E G A S E K T O R J A 

Pogoji: 
1. Visoka ali višja strokovna izobrazba usnjarske ali 

kemijske stroke z najmanj 5 let prakse na vodilnih 
delovnih mestih gornjih strok. 

2. Visoka ali višja strokovna izobrazba usnjarske ali 
kemijske stroke z najmanj 3 leta prakse na odgovar-
jajočih delovnih mestih. 

3. Visoka, višja ali srednja strokovna izobrazba stroj-
ništva z najmanj 3 leta prakse. 

4. Visoka ali višja pravna izobrazba z najmanj 3 leta 
prakse ali višja upravno-pravna izobrazba z naj-
manj 5 let prakse. 

Za vsa razpisana delovna mesta velja 15-dnevni rok za 
prijave od dneva objave. 

Osebni dohodki po pravilniku o delitvi osebnih dohod-
kov, oziroma po dogovoru. 

V ŠOŠTANJU GRADIJO NOV GASILSKI DOM 

MATJAŽ NATEK 

vrsto dobrih košarkarjev, ki 
so častno zastopali svoje klub-
ske barve. Sam pa je v 18 
letih odigral tisoč tekem za 
svoj klub. 

— Kaj vas je privedlo do 
tega, da zapuščate košarkar-
ski klub Elektro? 

% Pod takimi pogoji kot 
sem delal preteklo sezono, se 
verjetno mojega dela ne bi 
nihče podstopil. Biti igralec, 
trener, organizator, skrbeti za 
opremo, reševati vse klubske 
težave, to ni več ljubiteljsko 
delo. To mi je vzelo ves prosti 
čas. 

— Ali bodo mladi lahko še 
naprej tako uspešno igrali 
brez starejših izkušenih igral-
cev? 

# Če bodo resno vadili in 
se s srcem borili pod koši, 
morajo biti še bol jši. Saj ima 
klub vrsto odličnih mladin-
cev, ki bodo lahko nadome-
stili nas starejše. 

— Kdo bo prevzel mesto 
trenerja? 

# Moje mesto trenerja bo 
prevzel t one De Costa, absol-

Na lesnem skladišču ob Pa-
ki v Šoštanju gradi velenjsko 
gradbeno podjetje Vegrad nov 
gasilski dom. V njem bodo na-
šli prostore šoštanjski gasilci, 
civilna zaščita in skupina za 
pomoč pri elementarnih nesre-
čah. 

Oasilski dom bo veljal okoli 
450 tisoč dinarjev. Sredstva za 
gradnjo so prispevali občinska 
skupščina, termoelektrarna, ru-

dnik, lesnoindustrijski kombi-
nat, kmetijska zadruga, trgov-
ski podjetji Zarja in Merkur, 
tovarna usnja, krajevna skup-
nost Šoštanj in Polypex. Po-
slopje bodo še letos spravili 
pod streho, drugo leto pa ga 
bodo dokončno zgradili. 

V pritličju gasilskega doma 
bodo tri garaže, mehanična de-
lavnica in orodjarna. V nad-
stropju bo dvorana, kjer bodo 

lahko poučevali gasilske pod-
častnike, društveni prostori, 
prostori za dežurne gasilce in 
stanovanje za hišnika. Dom bo 
imel tudi 19 metrov visok stolp 
za sušenje cevi. 

Precej del bodo opravili šo-
štanjski gasilci sami, saj so na 
zadnjem občnem zboru skleni-
li, da bo vsak izmed njih delal 
po 100 prostovoljnih ur. 
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Vsak 17,3. Jugoslovan je upokojenec. 
Vsak 4,8.-je nepismen. 
Vsak 11,8. dela na mestu, ki mu ne ustreza. 
Vsak 5,7. dela na mestu, za katero ne ustreza. 
Vsak 483,2. prebere po eno knjigo na leto. 
Vsak 1345,3. hodi redno v gledališče. 
Vsak 0,2376. ne pije. 
Vsak 1. rad vzame. 
Vsak 10. ne da rad. 
Vsak 5,6. govori najmanj en tuj jezik. 
Vsak 2. ne zna svoje materinščine. 
Vsak 3. ne dela rad. 
Vsak 123. dela v tujini. 
Na .Jugoslovana pride v enem letu povprečno: 
1/6 dvosobnega konfortnega stanovanja; 
11 sodržavljanov, ki nimajo svojega stanovanja; 
12.5 knjige klasične literature; 
25,8 kriminalnega romana in druge prvorazredne 

plaže; 
22.6 sklepa; 
13 malih in velikih obljub; 

Statistični bilten JUS 
2 sladoleda; 
3 litre žganja; 
12 litrov vina; 
1 kinematografsko 
3 kg elaboratov 
2.45 kg citatov; 
0,250 kg direktiv; 
2,4 cm kravate; 
0,003 kg pralnega in drugega mila; 
2 rojstvi; 
1,6 smrti. 

Ivan Cankar 

Hlapec 

m njegova 
pra vica 

gledališko — koncertni sedež; 

S; 
Pred 14.,34 sekunde je v Jugoslaviji živelo in nekaj 

delalo 94,187 raznih vodilnih ljudi. Iz tega natančno 
sledi, da pade na glavo Jugoslovana 0,01 vodilnega člo-
veka, to je dobro, ker je v nekaterih manjših območjih 
zadeva nasprotna in pride na enega vodilnega človeka 
0,01 delavca. V poletnih mesecih je to razmerje mnogo 
slabše, vendar je dobro, da traja naše poletje le od 5 dni 
do 5 mesecev, odvisno od tega, kje kdo letuje. 

Če odštejemo domače praznike (ki trajajo različno), 
ostane Jugoslovanu še 280 dni, da prispeva k splošnemu 
napredku. Od tega porabi zase trikrat sedem dni za po-
roko, rojstvo, smrt in selitve. Od preostalih 259 dni se 
odšteje 8 dni praznikov in 2 meseca bolniške. Ker večina 
Jugoslovanov ob sobotah ne dela, ostane še 199 dni, 
vendar jim je treba vsak dan odšteti po pol do eno uro. 

Iz verodostojnih statističnih podatkov sledi, da pre-
bije Jugoslovan na delovnem mestu 8 ur na dan, vendar 
dela učinkovito 3,5 ure. Ce si pomagamo z algebro, se 
pokaže, da dela Jugoslovan 18 dni, če seveda vmes ne 
odide za krajši čas z dela. Če upoštevajo še to, potem 
matematika nima nobenih možnosti, da bi izračunala, 
koliko smo koristni ih koliko smo si koristili v enem 
letu. 

(IIIIIIUliHtlllllUlIUlitllllllllllUtlllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll 

Preljubi denar 
Ko so v družbi govorili o vsemogočnosti denarja, 

je neki bančnik med drugim dejal: 

»Z denarjem lahko vse dosežeš.« 

»To je res,« pritrdi Čapek, »toda karkoli naj bi 
denar napravil za nas, je vse zelo malo v primeri s 
tem kar počenjamo zaradi njega mi.« 

el je naravnost po 
stezi čez polje, ob 

. potoku, ki se je sko-
)ro usahel gubil v be-
leni pesku. Vroč in 
tih dan je bil v ma-
ju; blizu je bila pre-
zgodnja nevihta, 

tam že za zeleno goro; vse je 
molčalo na 'loki, na polju, 
zemlja se je bala nezgode in 
si ni upala dihati. 

Ko je ugledal Jernej od da-
leč, • tam pod klancem, belo 
hišo z zelenimi okni, in hlev 
in skedenj, se mu je storilo 
težko pri srcu. Tam ni bilo ne 
za pest prsti, na kateri bi se 
ne bil poznal trud njegovih 
rok, njegovega čela pot. Živi 
človek v hiši leto dni, živi de-
set let in štirideset let — in 
glejte, ljudje božji, hiša mu 
je podobna, kakor brat bratu, 
in ljubezen je med njima. In 
kadar pojde v daljnje kraje 
po nemilem ukazu, bo jokal 
po hiši bolj kakor po bratu 
in bolj, kakor je nekoč jokal 
po materi. 

Jerneju se je zazdelo, da ga 
tista zelena okna ne pozdrav-
ljajo več tako prijazno, kakor 
so ga pozdravljala zmerom; 
in da je na hiši, na vsem be-
lem domu, kakor tiha brid-
kost vdove. 

Bridkost pa je podobna zr-
nu, ki rodi tisočeren sad. Ko-
maj vsajeno v srce, se raz-
raste bohotno, tako da tolažbi 

ni več ne prsti ne soka. In ko-
maj užaljeno, -je bilo srce Jer-
neju takoj vse obteženo in 
močno žalostno. 

»Kaj si storil, gospodar, s 
hudo besedo, kaj si storil me-
ni starcu? Zakaj si naredil, da 
je osramočen in potrt na zi-

Ob 50-letnici smrti 
Ivana Cankarja 

mo, ki ni poznal bridkosti ne 
v daljni spomladi in ne vse 
dolgo poletje?« 

Jernej ni stopil v hišo, tudi 
na polje ni pogledal; šel je v 
hlev in je legel na steljo. Tam 

je mislil take misli, kakršnih 
nikoli poprej. 

Štirideset let bo, tako je mi-
slil, štirideset in nič manj, ko 
sem prestopil ta prag. Bajta 
je bila takrat čemerna in 
nbožna, da je bilo gospodarja 
sram in hlapca. Pa je tekel 
pot v potokih, pa smo posta-
vili dom, da je ženskam ve-
selje, moškim £ast. Kdo ga je 
postavil? Vsi so pomrli, trud-
ni; ostal sem sam, poslednji 
gospodar. Na prostrano, bla-
goslovljeno polje gleda naš 
dom. Kdo je obdelal to pro-
strano polje, kdo ga je raz-
širil? Vsi so pomrli, ostal sem 
sam, poslednji oralec, posled-
nji kosec... Glejte, čudo pre-
čudno: štirideset let je rodila 
jablan, vrtu čast in gospodar; 
pa pride tujec, pa bi izkopal 
jablan ter jo presadil na ka-
men!... Glejte, čudo prečud-
no: štirideset let je robotal, 
da bi postavil dom, s svojim 
potom je po gnojil polje in se-
nožet, pride človek — od kod 
pač pride? — in pravi: nisi 
prvi! Ter ga spodi v hlev, sam 
pa sede na zapeček in si baše 
pipo!... 

Tako je mislil Jernej in je 
vstal, otepel si je steljo s črne 
pogrebne suknje in se napotil 
v hišo. Tam si je slekel suk-
njo, zlezel j-e na zapeček ter si 
je nabasal pipo. Čudoma je 
minila vsa potrtost: smehljal 
se je in oči so mežikale pod 
košatimi, obrvmi. 

Prišla je dekla v hišo. 
»Dobro se ti godi, Jernej! 

Dan je zunaj, vsi so na polju, 
ti pa sediš na zapečku!« 

Jernej je vzel pipo iz ust in 
je nagubapčil čelo. 

»Poberi se, baba! Komu 
ukazuješ?« 

Dekla je zaloputnila duri. 
»Kaj jo je zbodlo, ženšču-

ro?« se je začudil Jernej. 
Pod večer, ko se je nebo po-

oblačilo, so se odprle duri na 
š teža j. Na pragu je stal Sitar, 
majal se je nekoliko, postrani 
mu je visel klobuk na uho. 
Jernej je gledal nejevoljno, ni 
vzel pipe iz ust. 

»Kdo je prišel?« je zaklical 
Sitar. 

Jernej je molčal. 
»Kdo je prišel, vprašam?« 

Počasi je vzel Jernej pipo iz 
ust in se je nasmehnil. 

»Lepo si se napil na pogreb-
ščini svojega očeta! Spat se 
spravi, spat!« 

S težkim korakom, da se je 
stresel pod, je stopil Sitar v 
izbo. 

»Koga goniš spat, hlapec? 

Naš potopis 

Do A n k a r e in n a z a j 
| BORUT KORUN 

Blizu Carigrada je bil pro-
met na cesti že čisto evrop-
sko gost; reke avtomobilov, 
ta utrip velemesta, so se va-
lile v obe smeri in končno 
se je v svetlečem opoldan-
skem soncu zasvetilo pred 
nama tisoče streh in deseti-
ne vitkih minaretov. Srce mi 
je začelo hitreje utripati. 
Ves v pričakovanju sem se 
zazrl čez Bospor. 

CARIGRAD 

Carigrad! To je torej me-
sto, ki j e videlo toliko strfl-
hot in za katero je preteklo 
že toliko krvi. Ze naši pred-
niki, ki so prodirali proti ju-
gu so ga oblegali, vendar ni-
so bili kos njegovim zido-
vom. Smrtni udarec so mu 
zadali križarji, ki so ga po-
polnoma uničili in izravnali. 
Prelepe grške bronaste kipe 
so francoski vitezi pretopili 
v orožje, marmornate pa za 
šalo razbijali. Benečani so 
bili pametnejši, ker so od-
nesli mnogo dragocenosti 
domov in da danes turisti 
haprimer občudujejo brona-
ste konje pred cerkvijo Sv. 
Marka in mnoge ikone v no-
tranjosti, ne da bi vedeli, da 
je bilo neprimerno več za 
vedno uničeno v Carigradu 
od koder vse to izvira. Ko 
so Turki zavzeli že večino 
balkanskega polotoka, je me-
sto še vedno stalo. Njegov 
vladar je šel osebno prosit v 
Zahodno Evropo za pomoč. 
Na froncoskem dvoru so ob-
čudovali zadnjega Rimljana 
v beli tuniki, a pomoči niso 
nudili, mesto so zavzeli Tur-, 
ki in dokončno je propadlo 

Vzhodno rimsko cesarstvo. 
Ropanju in morjenju ni bilo 
konca in nazadnje, kar je še 
ostalo, so prodali v suženj-
stvo. Mesto je dobilo novo 
ime in prebivalstvo, iz Bi-
zanca je nastal Istambul in 
na novo vzcvetelo. 

V Carigradu, ali kakor se 
še imenuje Konstantinopel, 
sva ostala dva dni. Preživela 
sva jih med ozkimi uličicami 
starega mesta ali pa v bazar-
ju. Ogledovala sva si mošeje 
in se zapeljala še enkrat na 
azijsko stran. Tu v Uskudar-
ju sva pod cipresami na po-
kopališčih občudovala brez-
brižnost muslimanov za gro-
bove svojih prednikov. Po 
večerih sva posedala po ka-
varnicah in srkala čaj. 

Stanovala sva v študent-
skem domu, kjer so bili tudi 
drugi študenti iz zahodne in 
srednje Evrope. Midva, za-
stopnika Slovencev, sva bila 
v njihovih očeh predstavni-
ka vzhodne Evrope. Kako 
sva sploh mogla priti do sem 
jih je seveda zelo čudilo. 

Kdor obišče Carigrad ne 
sme pozabiti iti v pokriti ba-
zar. Od jutra do večera vrvi 
tu množica ljudi med števil-
nimi prodajalci, ki na glas 
hvalijo svoje blago. Tu se 
sveti zlatnina v bogatih pro-
dajalnah, tam spet kar na 
cesti prodajajo alabasterne 
nože, vodne pipe in druge 
spomenike, ki so dobra vaba 
za zahodne turiste. Bilo je 
toliko prodajalcev, da sem 
se vprašal, kje naj se vzame 
za vse zaslužek, kupčija. Res, 
tu je vladala brezobzirna 
koniiureiicti, tu se lahko hi-
tro obogati, ali pa kot se do-

gaja z večino, da ostanejo 
za stalno reveži. 

Obiskala sva tudi Hagio 
Sofio — mošejo A jo Sofijo, 
ki jo je Atattirk spremenil v 
muzej. Cesar Justinijan je 
hotel, da bi to njegovo delo 
večno pelo hvalo njemu in 
krščanski veri. Brez besed 
sva Občudovala ta tempelj, 
ki je bil res nekaj drugega 
od ostalih mošej. Iz teh zi-
dov in stebrov so dihala ti-
sočletja, in čeprav je bila 
zgrajena kot krščanska cer-
kev, sem imel občutek, da 
stojim v poganskem templju. 
Nad glavno ladjo se dviga 
56 metrov visoka kupola, 
stranske stene pa podpirajo 
stebri, ki so jih prinesli naj-
več iz starogrškega Artemi-
diilega hrama v Efezu. Iz Ha-
gie Sofie sva se napotila v 
Plavo mošejo. Sezula sva se, 
in ko sva vztopila, naju je 
obdala plavkasta svetloba, 
kajti strop in stene so mo-
drikaste barve. Tu je bilo či-
sto drugače, Na mehkih pre-
progah je tam pa tam klečal 
kak pravoveren meščan, ne-
meneč se za turiste. Nobena 
redkost ni, če naletiš v tem 
mestu na ljudi iz naših kra-
jev. Bili so to predvsem na-
takarji. Ko pa sva jih vpra-
šala po vzrokih njihove izse-
litve so postali redkih besed. 
Zdelo pa se mi je, da kljub 
temu, da so bili sedaj med 
svojimi in v okolju, ki jim 
bolje ustreza, Ie niso mogli 
skriti kanček otožnosti in 
domotožja, ko so govorili o 
rodni grudi. 

Tako se nama je mesto 
vedno bolj odkrivalo in ka-
zalo svoje skrivnosti in zna-

čilnosti. Zvečer, ko sva se 
utrujena vračala k počitku, 
polna različnih vtisov, so po 
zakotnih ulicah potepinski 
psi z mačkami stikali za hra-
no j o smetiščih. Nekje na 
pločniku je še vedno stal 
prodajalec in na svojem vo-
zičku prodajal, a ob tej uri 
precej brezupno, redkim pa-
santom. Spraševal sem se, ali 
to res mora tako biti, ali se 
ti ljudje ne morejo drugače 
preživljati. To so bile temne 
strani, ki nam jih je odkri-
valo mesto. Sem bi štel še 
spomenik v novem delu me-
sta — Galati, v obliki veli-
kega bajoneta, ki predstav-
lja spomenik zmage nad 
Grki. Vsi kipi zmagovitih 
vladarjev na konjih ali dru-
gače, ali druga simbolična 
obeležja, zavojevanj niso na 
mene nikoli napravili tako 
mučnega in okrutnega vtisa 
kot ta. Dandanes se čudimo, 
da Turki in Grki na Cipru 
ne morejo skupaj živeti, po-' 
zabijamo pa, da ta dva na-
roda še nikoli nista v miru 
med sabo živela. 

Zdi se mi, da še nisem vi-
del bolj umazanega morja, 
kot je bilo v Zlatem Rogu, 
carigrajskem pristanišču. Tu 
sva večkrat postajala, naslo-
njena na ograjo Galatskega 
mosta, ki veže stari z novim 
delom mesta. Majhne potni-
ške ladje, ki služijo za lokal-
ni promet, kot kak tramvaj, 
so prihajale in odhajale. 

V domu, kjer sva stano-
vala, sem opazil v veži na 
steni nabit listek, na katerem 
je pisalo, da se mladi An-
glež, potujoč v Singapur želi 
pridružiti kaki skupini, ki bi 
šla isto pot . . . Ko sem to 
prebral, sem se takoj spom-
nil nanj. Bilo je to v Zagre-
bu pri štopanju, kjer smo se 
srečali. Povprašal me je, kot 
je to pri štopu navada, kam 
nameravam. »Istambul«, sem 
mu odgovoril nekoliko samo-
zavestno, ko pa sem zvedel 

Kdo je pijan, hlapec?« 
Jernej je mirno sedel in je 

mirno govoril, kakor da bi se 
pogovarjal o letini. 

»Tebi sem rekel, da pojdi 
spat, zato ker si pijan!« 

Osupnil je Sitar, nato pa so 
se mu napele žile na čelu, vr-
gel je klobuk na tla in je kri-
čal. 

»Molči, hlapec! Nisem po-
kopal enega gospodarja, dvoje 
sem jih pokopal! Dol!« 

Jernej se je smehljal in je 
stopil počasi z zapečka; nika-
mor se mu ni mudilo. 

»Ali bo kaj?« 
»Odpusti starim kostem! Še 

prideš do počitka!« se je 
smehljal Jernej. 

Malo je omahnil, malo se je 
opotekel, ko je lezel Sitar na 
zapeček; prilezel je, sedel na 
široko, prešerno se je naslonil. 

»Sezuj mi škornje!« je uka-
zal Sitar. 

Jernej ni nič odgovoril, se-
del je na klop in si je palil 
pipo, ki mu je bila ugasnila. 

»Sezuj mi škornje!« 
»Ali te še hi minila norča-

vost?« je rekel Jernej počasi 
in je puhnil dim. »še diši po 
smrti v tej izbi; poklekni rajši 
in moli nocoj.« 

In je sam pokleknil pred 
razpelo. Gospodar je gledal 
mrko, prižgal si je pipo, plju-
val je preko izbe in je molčal, 
dokler ni Jernej odmolil. Jer-
nej pa je vstal, gledal je v tla 
in je prijel za kljuko, da bi 
šel. 

»Jernej!« je vzkliknil Sitar. 
Jernej je stal pred durmi in 

je držal za kljuko. 
»Da ti povem, JernejJ« je 

govoril Sitar hitro in pipa se 
mu je tresla v roki. »Da ti po-
vem — išči si gospodarja dru-
god!« 

Preko vsega obraza se je 
zasmejal Jernej in veselo je 
mežikal z očmi. 

»A?« 
Sitar je udaril s škornjem 

ob klop. 
»Kaj si oglušel, hlapec? Išči 

si drugega gospodarja, sem 
rekel! Opravil si pri meni, pri 
tej hiši opravil!« 

Takrat se je zablisnilo iz 
črnih nebes, zabobnelo je od 
daleč. Jernej se je odkril in se 
je pokrižal. 

»Bog vas obvaruj vsega hu-
dega! Ne delaj greha, mladi, 
Bogu se priporoči in svojemu 
patronu!« 

In je odprl duri in je šel na 
hlev: tam je legel v seno in je 
zaspal truden; vse hude misli 
so šle iz srca. 

kam je namenjen on, se mi 
je kar zavrtelo. Potolažil sem 
se, da se tudi jaz z njegovi-
mi funti v žepu nič kaj ne 
bi pomišljal o tako dolgi po-
ti. 

Najin čas je potekel in od-
ločila sva se, da kreneva 
proti domu. Pozno popoldne 
sva se poslovila od mesta z 
željo, da bi ga kmalu spet 
lahko obiskala. Ze po kakih 
tridesetih kilometrih sva mo-
rala iskati prenočišče. S se-
boj sem imel dežni plašč, ki 
pa ga nisem rabil in mi je 
služil kot blazina. Zjutraj 
sva zgodaj vstala in kljub 
juliju je bilo precej hladno, 
Ko sem stresel plašč, da bi 
ga lahko zvilv je iz nje padla 
okoli dvajset centimetrov 
dolga skolopendra. Ob misli, 
da bi si ta ne preveč lju-
bezniva živalca za svoje pre-
nočišče lahko izbrala tudi 
mojo spalno vrečo, ali mi 
zlezla celo pod srajco, me je 
kar streslo in minilo do spa-
nja. 

Opoldne sva že prestopila 
turško-bolgarsko mejo. Kar 
nekako bol j domače sem se 
počutil, ko mi je govorica 
bila zopet bolj razumljiva. 
Zato pa je bilo z avtostopom 
konec! Bolgarija je med sto-
parji na zelo slabem glasu in 
midva sva imela res izredno 
srečo, da sva zvečer že bila 
v Sofiji. Sklenila sva preno-
čiti v hotelu, ker sva imela 
trdih tal že zadosti. Pri tem 
pa sva ugotovila, da bolgar-
ski hotelski uslužbenci niso 
ravno preveč prijazni s tuj-
ci. Neka ženska v vratarski 
loži se je celo razburjala za-
kaj ne obvladava bolgaršči-
ne, saj sva vendar Jugoslo-
vana. Potrpežljivo sem ji ob-
razložil, da je za mene že 
dovolj če se mučim s srb-
ščino, da pa rade volje pre-
idem na slovenščino, če ji 
bo tako bolj razumljivo. Iz-
vedela sva tudi, da turisti iz 
zahodne Evrope, kamor sva 

po njihovem spadala tudi 
midva, ne smejo prenočeva-
ti v . cenenih hotelih. Tujca 
je treba pač odreti, pa se 
takšno izkoriščanje njim 
prav nič ne upira. 

Drugi dan sva si ogledala 
mesto. Čudila sva se pred-
vsem čistosti in urejenosti. 
Popoldne sva hotela priti 
vsaj do Niša, ki je bil od-
daljen le 56 kilometrov, ven-
dar ni šlo in sva moraia zo-
pet prenočiti. 

Naslednje jutro se je pot 
vlekla v neskončnost. Hodi-
la sva in bila utrujena že od 
prejšnjega dne, poleg tega 
pa je sonce brez milosti žga-
lo, ko sva končno le zagle-
dala obe carinarnici. Formal-
nosti so bile hitro pri kraju 
in z olajšanjem sva se napo-
tila k okrepčevalnici. Tu sta 
sedeli dve ljubki Francozinji 
in vsi smo se smejali, ko ji-
ma je veter podrl senčnik in 
bi kmalu mene oplazil. Kljub 
temu, da je bilo do Sloveni-
je še daleč, se mi je zdelo, 
da sem že doma. Od nekod 
se je zaslišal znani » . . . ti 
boga«, na katerega smo se 
žal, Slovenci precej navadi-
li, da-se mi je kar milo stri-
lo, ko sem zaslišal ta vse-
ljudski glagol. 

Po dolgem času sem spet 
zagledal oblake na nebu, te 
večne brezciljne popotnike. 
Šumenje vetra me je spomi-
njalo na ciprese ob Bospor-
ju, na palme in borovce ob 
sredozemski obali. Kje so 
sedaj že Antalija, Ankara in 
Carigrad, stepe anatolske 
planote, ostali so vtisi in 
spomini. Mogoče se še kdaj 
vrnem v to lepo in zanimivo 
deželo, toda sedaj je bila 
pred nama pot domov in ob 
tem sem pozabil na vse. 

Nekoliko bolj vedra in 
okrepčana sva pobrala po-
potne torbe in se napotila 
naprej proti Dimitrovgradu. 

KONEC 
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RAZGOVOR Z J. MELANSKOM 

Množičnost in tekmovanja 

USPEH ŠMARTNEGA 
V nadaljevanju prvenstva slovenske conske lige si je ptuj-

ska Drava že zagotovila naslov jesenskega prvaka. Moštvo Ve-
lenja je na 3. mestu z 10 točkami, Smarčani pa šesti s 7 točkami. 

-nt " 

V sedmem kolu so Velienjča- svojimi gledalci izgubili savinj-
ni premagali Sever z rezulta- ski derby z Žalcem z 2:0. 
tom 2:1. Smarčani pa so pred u 

KOMISIJA ZA ZIMSKE ŠPORTE PRI OBČINSKI ZVEZI 
ZA TELESNO KULTURO VELENJE, JE NA SVOJI PRVI 
SEJI OBRAVNAVALA PRIPRAVE NA ZIMSKO ŠPORTNO 
SEZONO, PRIPRAVILA PROGRAM DELA IN FINANČNI 
NAČRT. 

Predsedniku komisije Jože-
tu Melanšku smo zastavili ne-
kaj vprašanj v zvezi s pripra-
vo na smučarsko sezono. 

Kakšen namen ima komi-
sija? 

— Osnovni namen dela ko-
misije je težnja, da bi smuča-
nje postalo tudi v naši občini 
množična športna rekreacija. 

mladini pa bi na čimbolj do-
stopen način posredovali smu-
čarsko znanje. 

Vse večje šteyilo smučarjev 
pa narekuje, da bo potrebno 
pristopiti k urejanju sinučišč 
za množično smučanje (smu-
čarske vlečnice), prirejati tek-
movanja v občinskem merilu 
ter vzgajati in izpopolnjevati 
strokovni kader. 

Mladi iz Šmartnega v vodstvu 
V mladinski nogometni ligi LESTVICA: 

imajo od predstavnikov velenj- Celje-Kladiv. 5 5 0 0 37:3 10 
ske občine največ uspeha mla- Šmartno 6 5 0 1 23:10 10 
dinci iz Šmartnega ob Paki. V Šoštanj 7 1 4 2 19:18 6 
6. kolu so premagali vrstnike iz Velenje 5 2 1 2 15:14 5 
Stor s 4:1. Soštanjčani so igra- Steklar 6 2 1 3 14:17 5 
li neodločeno s Steklarjem 3:3. Žalec 8 2 1 3 9:20 5 
Mladinci Velenja pa so izgubili Dravinja 6 2 1 3 7:19 5 
z vodečo ekipo Celje-Kladivar Olimp 6 2 0 4 17:19 4 
s 4:1. Store 5 1 0 4 6:18 2 

Zaluberšek najboljši 
Velenjski težko atletski klub 

jc priredil v dvorani RŠC tro-
boj v dviganju uteži. Poleg do-
mačinov so nastopili še dvigal-
ci iz Medvod in Prevoj. 

Tekma je pokazala, da so Ve-
lenjčani po znanju in kvaliteti 
mnogo boljši in so zanesljivo 
dosegli prvo mesto s 1010 kg. 
Drugo mesto so zavzeli tekmo-
WUfcfTB MetlVbfl, ki so dvignili 
829,5 kg. Ekipe so nastopile s 
petimi tekmovalci. Med poša-

st 

vnezniki se jc najbolje izkazal 
Jojc Zaluberšek, ki je med 
vsemi dvignil največ — 305 kg 
(95, 90, 120). Bogdan Adamič pa 
je dosegel svoj doslej najbolj-
ši rezultat v triatlonu 300 kg 
(95, 85, 120), Emil Salmič 295, 
Polde Krcvselj 290, Alojz Pri-
slan 205. Cveto Globačnik pa 
220 kg (izven konkurence). 

Najboljši pri Medvodah je 
bil Milovec 285 kg, pri Prcvo-
jah pa Kosmatin 265 kg. 
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K a j obsega program za bliž-
njo sezono? 

— Program dela smo razde-
lili takole: dvig strokovnega 
kadra, nabavo in postavitev 
vlečnice MINI-STAR, prireja-
nje tečajev in tekmovanj. 

Za vse učitelje in vaditelje 
smučanja ter učitelje in profe-
sorje telesne vzgoje bomo iz-
vedli dva izpopolnjevalna se-
minarja, kjer bomo predelali 
novi učni načrt smučarske šo-
le. Tako, da bomo vsi priprav-
ljeni na vodenje tečajev v zim-
skih počitnicah. 

V Belih vodah bomo letos 
postavili vlečnico MINI-STAR, 
za katero je polovico stroškov 
prispevala temeljna izobraže-
valna skupnost občine Velenje 
(10.000 din), ostalo polovico 
pa bodo zbrale ostale družbe-
ne jn društvene organizacije, 
ki so zainteresirane za vzgojo 
in rekreacijo mladine. 

Občinska zveza društva pri-
jateljev mladine pa bo letos 
v Belih vodah skupno s po-
družnično šolo usposobila šol-
ske prostore za bivanje tečaj-
nikov v času počitnic (2 teča-

' ja po 30 udeležencev). Podob-
no bodo naredili tudi na po-
družnični šoli vTleš ivcu, k jer 
bo prostora za 40 tečajnikov 
v dveh izmenah. 

Učenci rudarskega šolskega 
centra in gimnazije pa se bo-
do lahko udeležili tečaja na 
Paškem Kozjaku, kjer bo na 
razpolago 80 ležišč v dveh iz-
menah. Poleg teh tečajev pa 
bodo tečaji za začetnike v do-
lini; v Velenju, Šoštanju in 
Šmartnem ob Paki. V Belih 
vodah bo skozi vso zimo smu-
čarska šola. V Velenju bo tudi 
tečaj za smučarske skoke. 

Zelo obsežen pa je program 
tekmovanj. 

Prve dni v februarju bomo 
izvedli izbirne tekme pionir-
jev za sestavo občinske repre-
zentance, ki se bo v času po-
čitnic pripravljala na consko 
pionirsko prvenstvo. Istočas-
no bomo vadili tudi mladince 
za republiško prvenstvo. 

Na Paškem Kozjaku bomo 
prvič izvedli skupaj z občin-
skim odborom ZB NOV Ve-
lenje meddruštveni slalom za 
»Partizansko puško«. V Belih 
vodah medšolsko občinsko pr-
venstvo za »Kajuhov pokal«. 
Tradicionalni meddruštveni 
veleslalom za »Kajuhov po-
kal« na Šentvidu skupno s 
Partizanom šoštanj. Množičen 
turni pohod na smučeh po po-
teh X IV . divizije v sodelova-
nju planinskega društva Ve-
lenje in šoštanj ter šaleškim 
alpinističnim odsekom. Re-
publiško prvenstvo pionirjev 
v skokih v Velenju v organiza-
cij i smučarskega kluba Parti-
zan-Rudar Velenje. Občinsko 
tekmovanje sankarjev v Šo-
štanju. 

Za realizacijo celotnega pro-
grama, ki si ga je zadala ko-
misija, bomo rabili 10.000 di-
narjev. Finančni plan bomo 
posredovali upravnemu odbo-
ru občinske zveze za telesno 
kulturo v odobritev. 

Pri naših prizadevanjih, ki 
imajo tudi narodno obrambni 
pomen, pričakujem od vseh 
družbeno-političnih organiza-
cij, staršev, prosvetnih delav-
cev in vseh ostalih vsestran-
sko podporo in pomoč. 

Dopisujte v 

naš listl 

STEKLAR - ŠMARTNO 2:4 
. (0:1) 

Nogometaši iz Šmartnega ob 
Paki so v Rogaški Slatini do-
segli pomembno zmago, saj so 
domačini na svojem igrišču za 
vsako moštvo zelo nevaren na-
sprotnik. Pri Šmarčanih se je 
tokrat izkazal Tajnik, ki je do-

RACE - VELENJE 1:1 (1:1) 

Velenjčani so s težavo po-
brali skromen izkupiček v Ra-
cah. Kljub številnim priložno-
stim napadalcev so dosegli le 
en zadetek. Strelec gola je bil 
Tojjčič. Ksreči se tudi domačini 
niso znašli v zaključnih akci-
jah. 

Za Velenje so igrali: Devič, 
Kuret, Lipovšek, Bizjak, Koren, 
Nežmak, Gojevič, Zlodej, Maj-
dak, Topčič, Kostanjček (Ker-
šič). 

Rezultati ostalih tekem 
Celulozar - Sever 2:3 (1:2) 
Žalec - Osankarica 1:2 (0:1) 
Branik — Bakovci 3:1 (1:1) 
Fužinar — Drava 1:3 (1:1) 

segel kar tri gole. Četrti zade-
tek pa je dosegel Hofer. 

Za Šmartno so nastopili: Pod-
goršek I, Kolšek, Berdnik, 
Turnšek, Berdnik II, Drev, Ho-
fer, Okorn, Tajnik, Podgoršek 
II, Hohnjec. 

LESTVICA 

Drava 8 
Celulozar 8 
Velenje' 8 
Branik 8 
Steklar 8 
Šmartno 8 
Sever 8 
Fužinar 8 
Rače 8 
Bakovci 8 
Osan-

karica 8 
Žalec 8 

7 
5 
4 
3 
3 
3 
3 
3 
3 
3 

3 
2 

24:4 
19:15 
13:10 
20:15 
24:21 
21:20 
16:16 
20:21 
21:24 
13:19 

5 14:25 
6 13:28 

15 
11 
10 
9 
7 
7 
7 
7 
7 

6 

6 

4 

Predolgi lasje? 
Nemalokrat se zgodi, da smo 

na vsem lepem in pred vsemi 
pričeli grditi našega fanta. Pre-
dal se je miljeju, v katerem ži-
vi, in lasje so mu porasli do 
vratu. Ni nam bilo vseeno, ker 
smo vedeli, da se bodo nekateri 
naši poznanci ob tem spotikali. 

Kako je vendar s to frizuro, 
smo se potihoma spraševali, ko 
smo tako opazovali fante, ki 
nas srečujejo. Ali naj s silo do-
sežemo, da si lase skrajšajo? 
Zakaj nas dolgi lasje nasploh 
vznemirjajo? 

Težko bi bilo odgovoriti v ta-
ko kratkem sestavku na tako 
vprašanje. Vemo, da so lasje že 
od pradavnine dalje bili mik 
mladega človeka in v določenih 
zgodovinskih obdobjih ne samo 
ženske, ampak tudi moškega. 
Ni redko, ko so se tudi v neka-
terih šolah grobo lotili dolgih 
las. Izrečen je bil kratek ulti-
mat: v dveh urah si kratko 
ostrižen, sicer lahko greš. Na 
deloviščih so nekateri mojstri 
uprizarjali pravcato gonjo in 
mlade ljudi razvrednotili s tem, 
da so jih kar na samem kraju 
ostrigli, kot se je njim zdelo 
prav. 

Ob vsem tem se človek neho-
te zgrozi. Kaj smo s tem storili 
dobrega mlademu človeku? Ali 
smo ga tako najlaže prepričali, 
da dolgi lasje sodijo le dekletu? 
Ne, nikakor! Dosegli smo na-
sproten učinek. Mržnjo mladih, 
da so se še bolj zagrebli in zato 
odtujili od nas. 

Prastara je težnja, da hoče bi-
ti in še posebno mlad človek, 
lep! Ali ste že kdaj opazovali 
šestnajstletnika, kako stoji mi-
nute dolgo pred ogledalom, se 
češe in gladi mlade ličnice! Ali 
niste tudi sami pomislili na last-
no mladost in trenutke, ko ste 
hoteli biti lepi? Ker lepota terja 
tudi od mladega človeka, da je 
zato hkrati čist, ima razen estet-
skih tudi čisto praktične vred-
note! 

'Nikakor nisem zagovornik ti-
stih predolgih, do ramen sega-
jočih in neurejenih, las. Neure-
jenost in razmršenost vendar ni 
estetska! Zdi pa se mi, da rad 
pogledam mladega fanta z ne-
govanimi, do tilnika segajočimi 
lasmi, ki so lepo urejeni in se 
na njih vidi redna frizerjeva pa-
tina. Nekega dne sem v razredu 
omenil, da sicer nisem pristaš 
predolgih las in bi zato želel, 
da bi bili vsi dijaki v razredu 
dostojno ostriženi. 

Vsi so se kot eden zazrli vanj 
in se nasmihali. Tudi meni je 
bilo nerodno, čeprav nisem nan j 
niti pogledal. Ko smo se zopet 
srečali, je že bil odstrižen. 

Da bi se odnosi starejših do 
mladine, in obratno, izboljševa-

li in ne slabšali, bi morali biti 
izredno tenkočutni tudi pri tako 
nepomembnem vprašanju, kot 
so pričeške mladih. 

Zato bi morali tako starši kot 
vsi drugi, ki vzgajajo, biti v 
načinu kako tako nalogo za-
htevajo, da jo fant ali dekle iz-
polnita, zelo previdni. Bilo mi 
je, kot bi me po glavi tolkel, ko 
je še »razmeroma mlad oče pred 
menoj zagrabil šestnajstletnika 
za dolge jase zadaj in mu glas-
no in svarilno rekel: »Takih las 
ne boš nosil. Saj nisi huligan! 
Da se mi takoj ostrižeš!« 

Mlademu človeku je vendar 
treba priznati to, kar je lepo 
ne pa se temu zlobno posmihati! 
Da je estetsko urejen, imamo 
pravico zahtevati. Dolgi lasje še 
niso znamenje pokvarjenega 
človeka. Ni pa nam vseeno, če 
si jih fant ne ureja. Na to smq 
ga dolžni vsepovsod opozarjati. 
Ne pozabimo pa, da bomo z 
grobim in nasilnim ravnanjem, 
pa četudi gre samo za lase, do-
segli nasproten vzgojni učinek, 
Verjemite, da nam nasilnega 
striženja fant nikoli ne bo od-
pustil. Zakrknili smo ga in z 
njim in njegov im delom bomo 
imeli še več j e težave. 

-V-

H o t e l P A K A 
VELENJE 

i Mednarodni 
barski program 

i Strip-teas Strip-teas 
Vsak dan 
razen ponedeljka 

M A L I O G L A S I 

Poraz 
Šoštanja 

V predzadnjem srečanju ro-
kometašev štajerske cone je 
vodeče moštvo Šoštanja izgubi-
lo srečanje s »Svobodo-« v Mur-
ski Soboti z rezultatom 20:16 
(9:7). 

Značilno za to srečanje je, da 
so Soštanjčani od osmih sed-
mercev realizirali le tri. Največ 
zadetkov sta dosegla Štefan 
Kac 6 in Ovnik 5. 

Kljub porazu pa so Soštanj-
čani še vedno na prvem mestu, 
saj imajo boljšo razliko v za-
detkih kot drugouvršgena eki-
pa iz Griž. 

Ekipa Rudarja iz Velenja pa 
je bila v tem kolu prosta. 

9 Jože KVEDER, roj. 1943, 
uslužbenec iz Žalca, Šlandrov 
trg št. 28 in Ivana Dušica 
HROVAT, roj. 1946, študentka 
iz Žalca, Šlandrov trg 42. 

® Jakob PUŠNIK, roj. 1946, 
tapetnik iz Velenja, Kersniko-
va c. št. 7 in Jožica GLOBOČ-
NIK , roj. 1948, poštna usluž-
benka iz Velenja, Kersnikova 
c. št. 7. 

© Ivan BUDJINSKI, roj. 
1946, traktorist iz Šaleka št. 
,50 in Zofi ja KOTNIK , roj. 
1944, delavka iz Laz št. 58. 

O Ivan ŠPEH, roj. 1946, ru-
dar iz Hrastovca št. 1 in Mi-
lica HRIBERŠEK, roj. 1949, 
delavka iz Hrastovca št. 1. 

0 Ivan PEVNIK, roj. 1946, 
rudar iz Velenja, Šlandrova c. 
št. 14 in Marija KOVAČ, roj. 
1949, delavka iz Polzele št. 205. 

O Stanislav ROZMAN, roj. 
1945, orodjar iz Ljubljane, 
Ptujska 23 in Danica JURČIČ, 
roj. 1950, uslužbenka iz Ve-
lenja, Vojkova c. št. 2. 

© Anton GROBELNIK, roj. 
1939, rudar iz Velenja, Kaju-
hova c. št. 16 in Olga KAPE-
LARO, ro j , 1947, delavka iz Ve-
lenja, Celjska 35. 

® Ivan DOLER, roj. 1943, ru-
dar s Plešivca št. 23 in Milica 
POGORELČNIK, roj. 1947, 
poljedclka s Plešivca št. 60. 

® Ladislav PLASKAN, r o j 
1946, letalski podporočnik J A 
iz Žalca, Puhlinova 2 in Ljuba 
MOŠKON, roj. 1949, študentka 
iz Šoštanja, Kajuhova c. št. 33. 

# Andrej LENKO, roj. 1943, 
strojnik iz Belih vod št. 25 in 
Štefanija KONŠAK, roj. 1946, 
kmetovalka iz Tera št. 47. 

# Ivan Miroslav SKORN-
ŠEK, roj. 1947, kalilec iz Šo-
štanja, Metleče št. 36 in Sonja 
VERTACNIK, roj. 1949, frizer-
ka iz Šoštanja, Kajuhova c. 
št. 14/a: 

0 Marko BARBETTI , roj. 
1943, trgovski poslovodja iz 
Rečice ob Paki št. 1 in Danica 
ŽELEZNIK, roj. 1945, šivilja 
iz Malega vrha št. 13. 

O Kari JEROMEL, roj. 1940, 
železniški skladiščnik iz Ma-
lesa vrha št. 5/a in Angela UR-
LEP, roj. 1948, trgovska po-
močnica iz Malega vrha št. 5. 

# Stanislav BERVAR, roj. 
1936, železniški zavirač iz Gavc 
št. 21 in Dragica ŠRAMEL, roj. 
1949, gospodinja iz Gavc št. 21. 

Novoporočencein iskreno 
čestitamo in želimo srečo! 

ZLATO POROKO STA SLA-
V ILA : 

Rafael KOLAR, roj. 1893, 
upokojenec iz Velenja, Celj-
ska c. št. 81 in Marija KOLAR, 
roj. 1898, gospodinja. 

PREKLICI 
# Veljavnost plačilnega kar 

tončka RLV preklicu je: 
Ivan Zidar, Koroška 53, Ve-
lenje. 

O Nisem plačnica dolgov za 
možem Ivanom Mehom. Ivi-
ca Meh, Celjska cesta 67, 
Velenje. 

PRODAM 
9 KAMION TAM-Pionir 3-

tonski (kiper) prodam tudi 
na odplačilo ali zamenjam 
za rabljen osebni avtomo-
bil. Olga Štrigl, Trg svobo-
de 3, Šoštanj. 

— Cecilija ŽNIDER, osebna 
upokojenka iz Gavc št. 26, sta-
ra 54 let. 

— Martin PRODNIK, pro-
govni delavec iz Velikega vrha 
št. 12, star 58 let. 

— Marija ŽURMAN, gospo-
dinja iz Družmirja št. 81, stara 
72 let. 

— Franc KORENAK, trak-
torist iz Drešinje vasi št. 17, 
star 33 let. 

— Franc NOVAK, upokoje-
nec iz Gabrk št. 52, star 63 let. 

— Marija HUDOBREZNIIC, 
upokojenka iz Topolšice št. 
139, stara 73 let. 

ŠALEŠKI RUDAR — uredništvo Velenje, Titov trg 2, poštni predal 89, t e le fon 85-087 — Lastnik ln Izdajatelj: občinska konferenca SZDL — Urejuje uredniški odbor — Glavni In odgovorni urednik LJUBAN NARAKS — 
Casnii je izhajal kot »Rudar«, glasilo delovnega kolektiva rudnika lignita Velen|e — Od 1. maja 1965 dalje ga izdaja občinska konferenca SZDL občine Velenje — List lzbaja vsak drugI četrtek — Posamezna številka stane 
M par (38 star ih d inar jev) — Letna naročnina 7 d inar jev to 58 pa r (758 »tarifi d inar jev) — Naročnina te plača vnapre j ua tekoči račun: 5074-8-3*9 pr i SDK., ekspozitura *oJta»J — Rokopisov in lo jograf l j n» vre&rao — 

I W to kJMeVt V *C«IJaW JU k« Catta. 
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Prišel je čas, ko pojenjuje 
rast v naravi, pospravili bomo 
pridelke z njiv, vrtov in sadov-
njakov, z vso močjo pa se bo 
spravil na delo voluhar, hud 
sovražnik vrtičkarjev in< sad-
jarjev. Kar ni uničil med le-
tom (škodo je delal zlasti na 
sadnem drevju, vrtnicah, če-
bulnicah, korenčnicah in go-
moljnicah) bo hitro nadokna-
dil v zimskem času. Ker ne bo 
imel druge hrane, se bo lotil 
sadnega pa tudi gozdnega 
drevja. 

Voluhar spada med glodalce 
kot so miši in podgane, za te 
pa je značilno, da so izredno 
iznajdljive in jih je težko iz-

ročajem damo globoko v rov, 
nato pa z nogo pritisnemo 
zemljo ob rov, da ga zasuje-
ino. Še bolj strupene so Phos-
toxin tablete, ki jih prav tako 
potisnemo globoko v rov in ga 
takoj zasujemo. K j e r je v na-
sadu trava, najuspešneje uni-
čimo voluharja s škroplje-
njem trave. Jeseni, dokler 
zemlja ne zmrzuje, ali pa spo-
mladi marca ali aprila, po-
škropimo travo z Endrinom 
(2 kg na ha v približno 7001 
vode). Voluhar prihaja ponoči 
iz zemlje nabirat travo in se 
zastrupi. Z Endrinom pa sme-
mo škropiti le v ograjenih 
zemljiščih,'kamor nimajo do-

Ceprav je križišče na Cel jski ce-
sti v Velenju ( p r i gasi lskem do-
m u ) u r e j e n o ln p r i m e r n o oprem-
l jeno s p rome tn imi znaki, se 
nesreče vrs t i jo d ruga za d rugo . 
Najpogos lne j š i vzroki so: IZSI-
LJEVANJE PREDNOSTI! Na sli-
k i v id imo razbi t ine osebnega av-
tomobi la . Do silovitega t r čen j a je 
pr iš lo , ker voznik na križišču ni 
upošteval desnega pravila in j e 
v n jega zadel nasp ro t i vozeči to-
v o r n j a k . 

Voluhar v vrtu in sadovnjaku 
trebiti. Na leto skoti štirikrat 
pa tudi večkrat mlado zalego, 
vsakikrat do 8 mladičev, pa 
se zato neredko močno raz-
množi in tedaj nastopa kot 
množični škodljivec. 

Voluharja zatiramo na več 
različnih načinov, vendar po-
vsem uspešno redkokdaj, ker 
se škodljivec vedno znova po-
javlja iz sosednjih nasadov, 
njiv ali gozda. 

Voluhar je najbolj nevaren 
zelo mlademu drevju. Najpre j 
moramo ugotoviti, k je ima 
rove, ki jih na več mestih ocl-
kopljemo. Če so rovi naselje-
ni, jih bo kmalu zasul tako, 
da bo z notran je strani narinil 
zemljo (nastala bo majhna kr-
tina, ki jo od krtove krtine lo-
čimo po tem, da je zemlja 
bolj grudasta). Ce rov ni na-
seljen, bo ostal odprt, voluhar 
namreč prepiha ne prenese. V 
naseljene rove nastavimo stru-
pe, vabe ali pa pasti. Uspešne 
so Phosfoxin tablete, Cymag 
ali pa zastrupljene vabe. Za 
vabo uporabljamo koščke ze-
lene, korenja ali druge zele-
njave, ki jo pripravimo tako, 
da med dva koščka, ki smo 
jih nekoliko izdolbli, damo 
cink fosfid pasto, nato pa 
koščka stisnemo z zobotreb-
cem ali leseno trsko. Vabo 
položimo v rove in si mesta 
označimo, da lahko kontroli-
ramo, če jih je voluhar odne-
sel ali ne. Vab ne smemo pri-
jemati z rokami razen če si 
jih prej dobro ne namažemo 
z ilovico ali zeml jo. Isto velja, 
če nastavljamo v rove pasti 
ali pa topiče, ki jih tudi upo-
rabljamo proti voluharju. 

Cymag je zelo strupen prah, 
ki ga z leseno žlico z daljšim 

stopa druge živali in .nepokli-
cane osebe. Za nakup tega 
sredstva je potrebno dovolje-
nje občinskega sanitarnega 
inšpektorja. 

Mlada drevesca uspešno va-
rujemo pred voluharjem tako, 
da jih sadimo v žične koške, 
ki jih naredimo iz mehkega 
žičnega pletiva. Premer koška 
naj znaša približno 25 cm. 
Mreža mora biti tako gosto 
pletena, da voluhar ne more 
skozi luknje. Mreža kasneje v 
zemlji razpade, takrat pa vo-
luhar drevesu že ni več tako 
nevaren. Z žičnim koškom, ki 
korenin ne ovira pri razvoju, 
je glavna korenina zavarovana 
5 do 6 let. 

Nekateri starejši sadjarji so 
se borili proti voluharju tako, 
cla so v drevesne jame nasi-
pali zdrobljeno steklo ali pa 
sesekana kopita in parklje od 
živali. Verjetno to voluharja 
odvrača, ko v zemlji razpada. 

Še eno sredstvo naši vrtič-
karji uspešno uporabljajo za 
preganjanje voluharja in bra-
marja, to je križnolistni mle-
ček (Euphorbija lathyris), ki 
ima poseben duh. Ker še nima-
mo izkušenj s tem mlSčkom 
na večjih površinah, je pripo-
ročljivo, da posadimo k vsa-
kemu drevesu po dve rastlini 
Uspeh smemo pričakovati, ko 
se bo mleček dobro razrasel. 

Na vse opisane načine lahko 
voluharja zatiramo, povsem 
uspešnih pa je malo, kajti za-
tirati ga moramo vsi. Naše 
zemlje so po večini tako, da je 
škodljivec izredno nevaren. 
Na zemljah, kjer je veliko 
mivke (rečni nanosi), volu-
harja skoro ne poznajo, kajti 
rovi, ki j i hclela, se mu sproti 
zasipajo, zato se iz take zem-
lje raje preseli drugam. 

/tMTveej 
• Kolesar JOŽE SLAPNIK 

iz Lokovice 12, je 14. oktobra 
v Pesju nenadoma zavil na le-
vo. Takrat je za njim pripeljal 
z osebnim avtomobilom CE 
106-48 HUBERT CAMLEK iz 
Podkraja 47, ki je zadnji hip 
zagledal pred seboj kolesarja. 
Nesrečo je hotel preprečiti, za-
to je močno zavrl in zavil na 
desno. Pri tem je avtomobil za-
neslo in prevrnilo na bok, voz-
nik pa je dobil poškodbe po 
rokah. 

# Nepazljiv je bil tudi kole-
sar HINKO ARCET iz Pake 12, 
ki se je v večernih urah, 
22. oktobra peljal s kolesom 
brez zadnjega odbojnega stekla. 
Na cesti II. reda med Pako in 
Velenjem pa se je zgodila pro-
metna nesreča, ker je mopedist 
MART IN REBERNIK iz Silove 
23/a trčil v kolesarja, ki ga ni 
videl, in ga zbil po cestišču. Če-

prav sta oba padla, je bil po-
škodovan le mopedist, ki so ga 
po nesreči odpeljali v bolniš-
nico. 

# Pri tržnici na Kidričevi 
cesti v Velenju je 21. oktobra 
šolarka DANICA KOREN iz 
Škal 29 nenadoma skočila pred 
moped, ki ga je vozil V INKO 
KRIVEC iz Velenja, Kersniko-
va 3. Deklica je dobila poškod-
be po glavi in so ji morali nu-

PRAVNI NASVETI 
V P R A Š A N J E 

Graditelji na Konovem, ki 
se bomo v letošnjem in nasled-
njih letih vselili v novozgra-
jene stanovanjske hiše, po-
stavljamo naslednje vpraša-
nje: 

O D G O V O R 
Oskrba naselij in prebival-

cev z vodo se šteje za komu-
nalno dejavnost posebnega 
družbenega pomena (1. člen 
zakona o komunalnih delov-
nih organizacijah, ki oprav-
l ja jo komunalno dejavnost po-
sebnega družbenega pomena 
— Ur. list SRS, št. 16-120/67). 

Delovne organizacije, ki 
opravljajo komunalno dejav-
nost posebnega družbenega 
pomena, določijo cene oziro-

izmed 
sto vin 
se 
najbolje 
prileze.. 

VESELI MARTIN je novo vino Trgovskega 
podjetja VINO Šmartno ob Paki 

Ali ima komunalno obrtni 
center Velenje pravico, da za-
računava in pobira vodarino 
in kanalščico, ki je predpisa-
na z odlokom občinske skuj)-
ščine, v višini 1,00 din za m5 

kljub temu, da imamo že vsi 
vgrajene vodovodne števce? 

C. L., Velenje 

ma tarife za komunalne sto-
ritve in proizvode v soglasju z 
ustanoviteljem. Soglasje za 
sedaj veljavne tarife za vodo 
je občinska skupščina spreje-
la na svoji seji dne 9. 4. 1967, 
s sklepom o soglasju k tarifi 
za vodo in kanalske pristojbi-
ne ter tarifi za priključke na 
vodovod in kanalizacijo komu-
nalno obrtnega Centra Vele-
nje ter kleparstva-vodovod 
Šoštanj. Sklep je objavljen v 

.Uradnem vestniku občine Ve-
lenje, št. 3-54/67 in 8-123/67, 
veljati pa je začel 1. maja 
1967. 

Od tega dne dalje ve l ja jo 
naslednje tarife za vodo: 

— za industrijo in proizvod-
no obrt v višini 1,05 din od m3; 

— za obrt, trgovino, gostin-
stvo, kmetijstvo ter zavode s 
samostojnim financiranjem 
0,70 din za m3; 

— za široko potrošnjo ter 
proračunske ustanove pa 0,30 
din za m3. 

V gospodinjstvih brez vodo-
vodnega števca se prispevek 
za vodo (vodarina) plačuje 
pavšalno tako, da se osnova 
za obračun vodarine v gospo-
dinjstvih v komfortnih stano-
vanjih s toplo in mrzlo vodo 
računa poraba 6,5 m3 vode na 
osebo mesečno, v komfortnih 
stanovanjih brez tople vode 
5,5 m3 na osebo ter v stanova-
njih brez kopalnic 4 m3 vode 
mesečno na osebo. 

Istočasno z vodarino se pla-
čujejo tudi posebne kanalske 
pristojbine za vzdrževanje ka-
nalizajiskega omrežja. Indu-
strija in proizvodna obrt pla-
čuje 0,45 dinarjev za vsak m3 

vode, obrt, trgovina, gostin-
stvo, kmetijstvo ter zavodi s 
samostojnim financiranjem 
0,30 din, gospodinjstva pa 0,08 
dinarjev od vsakega m3 vod-
nih odplak. 

Te tarife so za komunalno 
podjetje obvezne in potrošni-
kom vode ne sme zaračuna-
vati kakšnih drugih cen. če 
komunalno podjetje opravlja 
storitve po kakšni drugi tarifi, 
za katero nima soglasja, se 
kaznuje za gospodarski pre-
stopek po 40. členu zakona o 
oblikovanju in družbeni kon-
troli cen (Uradni list SFRJ, 
št. 12-174/67, 23-343/67 in 40-
473/68) z denarno kaznijo od 
1.000 do 10.000 N-dinarjev. 

RAZPISNA KOMISIJA ZA IMENOVANJE 
DIREKTORJA TOVARNE USNJA ŠOŠTANJ 

RAZPISUJE PROSTO DELOVNO MESTO 

DIREKTORJA 
Poleg splošnih zakonitih pogojev so posebni pogoji na-
slednji : 

# Visoka ali višja strokovna izobrazba usnjarske, kemij-
ske ali ekonomske stroke z najmanj 5 let prakse na 

vodilnih delovnih mestih v usnjarski, kemijski ali tej 
sorodni stroki. 

# Srednja strokovna izobrazba usnjarske, kemijske ali 
ekonomske izobrazbe z najmanj 10 let prakse na vo-
dilnih delovnih mestih gornjih strok. 

# Gospodarska in politična razgledanost. 
V 

Rok za prijavo je 15 dni od dneva objave. 

NOVA ASFALTNA PREVLEKA SKOZI PAŠKO VAS 

diti pomoč v bolnišnici. 
# MART IN ŠMON iz Škal 

42 je 14. oktobra ob 15,15 s svo-
jim mopedom p r e h i t e v a j Ska-
lah vprežni voz, na katerem je 
sedel Ivan Šmon iz Škal 35. Ker 
je mopedist trčil v voz, se je 
zaradi tega splašila krava in 
potegnila voz na travnik ob ce-
sti. Voznik vprege je pri tem 
padel na kamenje, padel pa je 
tudi mopedist, katerega so za-
radi poškodb odpeljali v bol-
nišnico. 

# V križišču Kidričeve in 
Prešernove ceste v Velenju je 
20. oktobra ob 14. uri povzročil 
nesrečo K A R L VERDNIK iz 
Velenja, Prešernova 12, ker je 
s svojim osebnim avtomobilom 
št. CE 142-86 izsiljeval prednost 
pred FRANCEM KOLENCEM 
iz Velenja, Gregorčičeva 3, ki 
je vozil avtomobil št. CE 142-94. 

# Iz neznanega razloga se je 
zaletel v vogal hiše na Celjski 

cesti 37 s svojim tovornjakom 
JOŽE JERMAN iz Vižmarij 
117/e. Pri tem je povzročil ško-
do na hiši za 3.500 dinarjev, na 
vozilu pa za 45 tisoč dinarjev. 
Voznik je bil le lažje poškodo-
van. 

# Pri starem jašku se je za 
kolesarjem FRANCEM KOT-
NIKOM iz Škal 80 pripeljal na 
motorju ALOJZ RAZGORŠEK 
iz Šaleka 63 in se tako močno 
zaletel v kolesarja, da so za-
radi poškodb oba odpeljali v 
bolnišnico. 

0 Z levim prednjim blatni-
kom je trčil v zadnje kolo to-
vornjaka ANTON ZEMLJAK 
iz Velenja, Prešernova 1, ker 
ni upošteval desnega pravila. 
Na Cesti na jezero je s svojim 
osebnim avtomobilom CE 134-
69 izsiljeval prednost tovornja-
ku št. CE-98-99, ki ga je vozil 
ALBIN CREPINŠEK iz Vele-
nja, Tomšičeva 11. 


